




3 اقتصادی

 معاون فناوری های نوین بانک مرکزی:

استفاده از کارت های بانکی ایران 
در خارج از کشور  امکان پذیر می شود

معاون فناوری های نوین بانک مرکزی اعلام کرد پس از بررسی پیشنهادهای شماری 
از بزرگ ترین شرکت های بین المللی، طرح امکان استفاده از کارت های بانکی ایران در 

خارج از کشور تا اوایل سال آینده عملیاتی می شود. 
»علی کرمانشاه« درباره برنامه بانک مرکزی برای استفاده از کارت های ایرانی در 
سایر کشورها گفت: این برنامه در 6 ماه گذشته در دست پیگیری است و بزودی سند 

مطالعاتی و اطلاعاتی آن را منتشر می کنیم.
وی اعلام کرد در مرحله اولیه از شرکت ها خواسته شد اطلاعات خود را برای تصمیم 
گیری )آر.اف. آی- RFI(* ارسال کنند که شماری از بزرگ ترین شرکت های بین 

المللی طرح های پیشنهادی خود را در این زمینه به بانک مرکزی ارایه کرده اند. 
ارسال درخواست برای جمع آوری اطلاعات را آر.اف. آی می گویند.

کرمانشاه گفت: تا 6 ماه آینده کار در مراحل اجرایی قرار می گیرد و بنابراین امیدواریم 
از اوایل سال آینده این طرح عملیاتی شود.

وی توضیح داد: با اجرا و بهره برداری از این طرح، ایرانیان می توانند در مسافرت های 
خارجی از کارت های بانکی خود استفاده کنند. گردشگران و مسافران خارجی در داخل 

ایران نیز امکان استفاده از کارت های بانکی خود را در شبکه بانکی ایران دارند.
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی یادآوری کرد به دلیل دور بودن نظام بانکی 
ایران از استانداردهای بین المللی و مقررات بانکی در سال های گذشته، اتصال به کارت 
های بین المللی پیچیدگی های خاصی دارد و باید از نظر عملکرد، امنیت و انطباق با 

استانداردها در سطح بالایی باشد.
کرمانشاه افزود: در صورت بهره برداری از این طرح، بستر و زیرساختی فراهم می شود 

که صادرکنندگان و پذیرندگان کارت های بانکی از آن استفاده می کنند.
وی درباره راه اندازی طرح موبایل کارت ها با همکاری شرکت ارتباطات سیار ایران 
توضیح داد: زیرساخت های این امر آماده شده و قرار است تا پایان سال عملیاتی شود.

به گزارش ایرنا، مدیر اداره نظام های پرداخت بانک مرکزی اوایل امسال اعلام کرد 
در پسابرجام، مذاکراتی با شبکه پرداخت بین المللی جی.سی.بی )JCB( ژاپن و شبکه 
یو.پی.آی )UPI( چین که از ضریب نفوذ مناسبی در آسیا، اروپا و جنوب شرق آسیا 
برخوردارند، آغاز شده  است. به گفته »داود محمدبیگی«، بر اساس بررسی های بانک 
مرکزی نزدیک به 30 درصد پایانه های فروشگاه ها امکان پذیرش شبکه های پرداخت 

بین المللی را دارند.

مدیرعامل راه آهن:

نیاز به نوسازی در ناوگان ریلی بسیار جدی است
مدیر عامل شرکت راه آهن با بیان این که نمی توان تصور کرد مشکل یخ زدگی در 
سیستم ترمز قطار تنها در ناوگان ایران اتفاق می افتد، گفت: این مساله که ناوگان مان نیاز 

به نوسازی دارند امری محرز است که باید با حمایت از بخش خصوصی سرعت گیرد.
سعید محمدزاده در گفت وگو با ایسنا، درباره چرایی مشکل به وجود آمده در سیستم 
ترمز یکی از قطارها در حادثه ریلی اخیر توضیح داد: قطاری که از تبریز تا مشهد مسافتی 
طولانی را طی می کند و در هوای بسیار سرد بر روی خطوط ریلی حرکت دارد، طبیعی 
است که با مشکلاتی مواجه شود. به گفته وی، مساله  یخ زدگی شیر هوا یا سیستم 
ترمز مساله ای است که تازگی ندارد و در بسیاری از راه آهن های جهان اتفاق می افتد. 
هر قطار قبل از حرکت تمام مجوزهای فنی لازم را اخذ می کند و آنچه در طول سیر 
اتفاق می افتد یک خطای فنی نیست. مدیر عامل شرکت راه آهن در پاسخ به این که آیا 
بالابودن میانگین سن ناوگان ریلی ایران نقشی در افزایش اشکالات فنی دارد نیز تصریح 
کرد: متاسفانه این موضوع قطعی است که متوسط عمر ناوگان ریلی مان تا چندی پیش 
6۵ سال بود و با سیاست های جدی راه آهن در حال حاضر به ۴۵ سال رسیده است با 
این وجود مساله ی نوسازی یک اولویت جدی است که باید به طور دقیق به آن پرداخته 
شود. محمدزاده با بیان این که راه آهن در حال حاضر یک واگن مسافری یا باری ندارد، 
توضیح داد: تمام واگن هایی که در سیر هستند مربوط به بخش خصوصی می شوند و 

این سرمایه گذاران هستند که باید نسبت به نوسازی ناوگان خود اقدام کنند.
وی اضافه کرد: باید حمایت های لازم از این سرمایه گذاران صورت گیرد تا با افزایش 
توان آنها در نوسازی ناوگان شان شرایط برای کاهش میانگین سن ناوگان فعال در 
کشور فراهم شود. مدیر عامل شرکت راه آهن با تاکید بر این موضوع که نباید طوری 
با سرمایه گذاران ریلی برخورد کرد که آنها از حضور در حوزه راه آهن صرفه نظر کنند، 
خاطر نشان کرد: راه آهن با سیاست های حمایتی خود سعی کرده است بخش خصوصی 
را  نسبت به ورود به این حوزه جذب کند، اگر حمایت های لازم از آنها نیز صورت گیرد 
می توان انتظار داشت سن ناوگان ما پایین بیاید و آخرین فناوری های روز جهان از سوی 

آنها مورد بهره برداری قرار گیرد.

از سوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا عنوان شد

هشدار نسبت به تعلل در تعیین تکلیف 
خودروهای لوکس قاچاق

طی ماه های اخیر واردات 60 خودوری لوکس قاچاق به تیتر اخبار رسانه ها تبدیل 
شد که تصمیم گیری برای انهدام یا صادرات آن ها با وقفه ای نسبتا طولانی مواجه 
شد اما سخنگوی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز از سازمان یافته بودن برخی 
از پرونده ها در این زمینه خبر داد و گفت که تعلل در زمینه تصمیم گیری برای 
خودروهای مکشوفه قاچاق سبب فسادهایی مانند گم شدن، جابجا شدن یا عوض 
شدن آن ها خواهد شد. قاسم خورشیدی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز درباره خودروهای لوکس معقتد است که باز توزیع کالاهای مکشوفه 
قاچاق در بازار داخلی هیچگونه وجاهت قانونی ندارد و باید هرچه سریع تر نسبت به 

تعیین تکیف این کالاهای مکشوفه تصمیم گیری و اقدامات لازم صورت پذیرد.
وی افزود: کالاهایی که قاچاق بودن آن ها قطعی شود، عدم تصمیم گیری یا تعلل 
درباره آن ها نیز می تواند موجب فسادهای متعدد شود که سبب گم شدن، جابجا شدن 
یا عوض شدن آن ها خواهد شد؛ بنابراین ایجاد فرصت برای چنین تخلفاتی مناسب 
نیست و وجاهت قانونی ندارد. سخنگوی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز اعلام 
کرد: تصمیم گیری برای کالاهای سرمایه ای مانند خودرو، به گونه ای است که اولویت 
با فروش آن به شرط صادرات است اما به هر علت اگر امکان فروش نباشد باید نسبت 
به تعیین تکلیف آن هرچه سریعتر اقدام شود و هم اکنون تصمیم گیری درباره این 

خودروهای قاچاق بر عهده سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی است.
به گفته خورشیدی، همچنین در خصوص سازمان یافته بودن یا نبودن قاچاق این 
خودروهای لوکس تصریح کرد: بر اساس قانون مسئولیت رسیدگی به پروندهای قاچاق 
سازمان یافته با قوه قضائیه و محاکم قضائی است و پرونده های قاچاق غیرسازمان یافته 

از سوی این نهاد و نهایتا تعزیرات حکومتی پیگیری می شود.
وی اظهار کرد: بنابراین آن دسته از پرونده هایی که در محاکم قضائی مورد رسیدگی 
قرار می گیرد، قاچاق سازمان یافته تشخیص داده می شود و در پرونده  خودروهای 
لوکس مورد نظر قاچاق سازمان یافته و غیرسازمان یافته در آن ها وجود داشته و 

مشاهده شد، چرا که همه آن ها با یک محموله وارد نشده بودند.

معاون وزیر راه و شهرسازی:

کمتر از 30 درصد ساختمانهای دولتی
 بازسازی شده است

معاون وزیر راه و شهرسازی  با اشاره به بازسازی کمتر از 30 درصد ساختمانهای 
دولتی گفت: فرایند ساخت و ساز تدریجی بوده و حدود 2۵ درصد ساختمانهای 

دولتی جایگزین داشته و جدید ساخته شده است.
محمدجعفر علیزاده با بیان اینکه انرژی از ابعاد مختلف حائز اهمیت است، افزود: 
انرژی از بعد زیست محیطی مهم است که در توسعه پایدار و استفاده برای نسل های 
بعدی نقش مهم و بی بدیلی دارد.  وی ادامه داد: با توجه به نگاه دولت به مقوله سلامت 
و ارتقاء سلامت عمومی کشور و اعتباری که از محل مالیات برارزش افزوده دارد ، تا 

پایان دولت بالغ بر ۴0 بیمارستان جایگزین بیمارستانهای قدیمی خواهیم کرد.
 رئیس سازمان مجری ساختمانها و تاسیسات دولتی افزود: قسمت عمد ای از 
اعتبارات محقق شده و تا این لحظه 17 بیمارستان با بیش از 130 تخت تحویل دهیم 
گام بزرگی است و تعداد زیادی در حال تکمیل و آماده سازی است و به زودی تحویل 
داده خواهد شد.  وی افزود: در ارتقاء شاخص های فیزیکی، سلامت کار بسیار مهم 
است و بدون وجود زیر ساخت ها امکان ارائه خدمات در سطح گسترده ای وجود ندارد 
و نگاهی که دولت به مقوله نوسازی ساختمانها داشت امسال تحول ایجاد خواهیم کرد.

 علیزاده با بیان اینکه اینکه اتلاف انرژی در ساختمانهای دولتی زیاد است، تصریح 
کرد: عمده ساختمان های دولتی باید جایگزین شوند و بسیاری از ساختمانها قدیمی 
به علت اینکه در گذشته نظام مهندسی ساخت و ساز حاکم نبود و فاقد اسکلت قوی 
هستند و عمدتا قابل بازسازی نیستند؛ جایگزینی برای انان در دستور کار قرار گرفته 
است.   وی افزود: نگاه منسجم به کل مقوله ساخت و ساز دولتی خصوصی باید داشته 
باشیم. برخی ساختمان های دولتی قابل بازسازی نیستند و در مجموع باید بیشتر 

ساختمانهای کشور باید بازسازی و نوسازی شود که در دستور کار قرار گرفت.

آیا بی اعتمادی ۲۵ میلیون مسافر ریلی ناظر بر منافع ملی است؟

 وزیر راه و شهرسازی طی ارسال نامه ای به رئیس 
سازمان صدا و سیما نسبت به انتشار اخبار گسترده علیه 
وزارت راه و شهرسازی گلایه کرد. در بخشی از نامه وی 
آمده است که شهروندان به وضوح دیدند و شنیدند که 
به مدت 10 ساعت در تمام بسته های خبری صدا و 
سیما و در زیرنویس های خبری و مشخصا شبکه خبر 
اخبار دروغ، تحریف شده و جریان سازی علیه وزارت راه و 

شهرسازی جریان داشت.
به گزارش ایسنا، به نقل از پایگاه خبری وزارت راه و 
شهرسازی متن کامل نامه دکتر عباس آخوندی وزیر 
راه و شهرسازی به دکتر عبدالعلی علی عسکری رئیس 
سازمان صدا و سیما که رونوشت آن برای سرای قوای 

مجریه و مقننه ارسال شده به شرح زیر است:
"بسمه تعالی

رئیس  علی عسکری؛  عبدالعلی  دکتر  آقای  جناب 
محترم سازمان صدا و سیما

با سلام
وءِ مِنَ الْقَوْلِ إلاَّ مَن ظُلِمَ وَکَانَ  لاَّ یُحِبُّ اللَّهُ الْجَهْرَ باِلسُّ

اللَّهُ سَمِیعًا عَلِیمًا )النساء: 1۴۸(
خدا دوست نمی دارد که کسی به گفتار زشت )به عیب 
خلق( صدا بلند کند مگر آن که ظلمی به او رسیده باشد، 

همانا که خدا شنوا و داناست.
چهارشنبه 2۴ آذر 139۵ شهروندان به وضوح دیدند و 
شنیدند که به مدت 10 ساعت در تمام بسته های خبری 
صدا و سیما و در زیرنویس های خبری و مشخصا شبکه 
خبر اخبار دروغ، تحریف شده و جریان سازی علیه وزارت 
راه و شهرسازی جریان داشت. وقتی رسانه ملی یک خبر 
رسمی را که ناظر بر رابطه قانونی بین مجلس و دولت 
است این گونه تحریف می کند چگونه می توان انتظار 
داشت که مردم به سایر خبرهای شما اعتماد کنند. لطفا 
دستور فرمایید به موجب ماده 30 اساسنامه سازمان صدا 
و سیما این نامه در همان شبکه ها با دو برابر تعداد تکرار 

قرائت شود.
آمده است:  مجلس  عمران  کمیسیون  گزارش  در 

آهن  راه  مدیرعامل شرکت  و  و شهرسازی  راه  "وزیر 
جمهوری اسلامی بدلیل مسئولیتی که در اداره کلان و 
کنترل و هدایت سیستم به سمت اهداف عالی حمل 
و نقل داشته و در کنترل لحظه ای رفتارهای انسانی و 
سیستمی پایین دست و عوامل نهایی منجر به سانحه، 
نقش آفرین نبوده و عوامل ناشی از اشکالات ساختاری 
سالهای  عملکرد  و  مدیریتی  دوره  چندین  نتیجه  و 
متمادی ساختار، زمینه ساز بروز سانحه بوده است".این 
در حالی است که خبر صدا و سیما انگشت اتهام را به 
سوی وزارتخانه اشاره می رود و ضعف مدیریتی در وزارت 

راه و شهرسازی را عامل حادثه اعلام می کند.
جناب آقای علی عسکری

خبر شما همه گونه مطلبی را گفت غیر از همین 
نکته کانونی گزارش. صدا و سیما نه تنها این موضوع 
را سانسور کرد، بلکه با تکرار سخنان برخی نمایندگان 
محترم و رئیس جلسه، گزارش کمیسیون را وارونه جلوه 
داد و حقیقت را قلب کرد. در همان جلسه، نمایندگان 
دیگری بودند که از وزارتخانه و عملکرد سیستم دفاع 
کردند، لیکن دریغ از حتی یک اشاره کوچک. بحث 
بر سر دفاع از عملکردها نیست که آن فرصت و جای 
دیگری می خواهد. مساله محوری مسئولیت های قانونی، 
موازین اخلاقی و اصول حرفه ای در نشر اخبار رسمی 
است. وقتی حادثه ای تلخ در کشور رخ می دهد، مردمی 
به سوگ می نشینند و احساسات و عواطف عمومی 
جریحه دار می شود، آیا رسانه ملی جز ایجاد آرامش، 
حفظ وحدت ملی و در عینِ حال موشکافی حادثه از 
طریق پرداختن به مسائل فنی و قانونی و از طریق مجاری 
تخصصی و کارشناسی وظیفه دیگری دارد؟ مگر به حکم 
قانون،کمیسیون عالی سوانح مرجع رسمی و قانونی این 

اظهار نظر نیست؟
و  بودند  مطلع  موضوع  این  از  تنظیم کنندگان 
می دانستند که مرجع قانونی اظهار نظر کمیسیون مذکور 
است و اعلام نظر بنام مجلس شورای اسلامی نیازمند 
رای گیری از نمایندگان محترم است و آنچه از سوی 
رئیس جلسه اعلام شد صرفا یک اظهار نظر شخصی بود. 
این نحوه اطلاع رسانی که مسائل اصلی را کنار می گذارد 
و صرفا مسائل حاشیه ای را در کانون خبری قرار می دهد، 
در عرف رسانه کاری غیر حرفه ای و غیر اخلاقی است. 
این روش، چه کمکی به فهم حقیقت، شناخت اشکالات 
از  یا درس آموزی  و  رفتاری  و  تنگناهای ساختاری  و 

حوادث برای جلوگیری از تکرار آنها می کند؟
خبر 1۴ شبکه 1 با این شروع  شد که اظهار نظر 
مشاور رئیس جمهور و اعلام علت سانحه یک اظهار نظر 
شخصی بوده است. آقای مهندس ترکان پیش از این، 
به عنوان سرپرست تیم بررسی کننده سانحه از سوی 
معاون اول رئیس جمهوری صحت عملکرد سیستم را 
بر اساس بررسی هایی که این تیم انجام داده بودند اعلام 
کرده بود. خبر با برجسته سازی این موضوع می خواهد 
این قضاوت را سست کند. غافل از آنکه همین گزارش نیز 
صحت کارکرد سیستم را تایید می کند. افزون بر این، اگر 
قرار باشد به این استناد شود، این حکم نسبت به سخن 
دیگران نیز تسری دارد، اعم از نظر موافقان و یا مخالفان 
وزراتخانه و حتی اظهار نظر کمیسیون. هم چنانکه در 
گزارش کمیسون آمده است، تنها مرجع رسمی و قانونی 

اظهار نظر در این باره، کمیسیون عالی سوانح است. این 
کمیسیون طی دو اطلاعیه مقدماتی که آخرین آنها در 
1۸ آذر 139۵ بود رسما نظر خود را اعلام کرد و نهایتا 
در تاریخ 22 آذر 139۵ آن را در اختیار دادستانی منطقه 
قرار داد. لیکن صدا و سیما در شکل دهی به خبر هیچ 

اشاره ای به آن نکرد.
خبر اشاره به بیش از 2000 بار خرابی ATC  داشت. 
عدد 2000 را از کجا آورده اند؟ و در کجای گزارش به آن 
اشاره شده است؟ هم چنین در خبر آمد که "بسیاری از 
انتصاب های کلیدی و مناصب حرفه ای راه آهن یا مغایر با 
قانون و تخلف بوده و یا...". این عبارت در کجای گزارش 

آمده بود؟
آقای رئیس

آیا بی اعتماد ساختن میلیون ها ایرانی و 2۵ میلیون 
مسافری که سالانه با استفاده از قطار به مقاصد خود سفر 
می کنند، ناظر بر منافع ملی است؟ آن هم سیستمی 
که در مقایسه با تمام شقوق حمل ونقلی ایمن ترین آنها 
است؟ آیا این نوع خبررسانی جفا به جان باختگان و 
ملت ایران نیست؟ آیا آنانکه صدا و سیما را ابزار کرده اند 
و خون جان باختگان را دستاویز تصفیه حساب سیاسی 
خود قرار داده اند نمی دانند که گزارش گری گزینش گرانه 
و برجسته سازی امور حاشیه ای و یا دروغین و بازی با 
افکار عمومی برای مطامع گروهی تا چه حد خطرناک 
است؟ در این میانه یکی به فکر فروش کالای روسی 
است و دومی به فکر فروش ریل است و در این آشفته بازار 

سیاست بازان مقصر تعیین می کنند.
جناب آقای علی عسکری

من چهارشنبه به محض اطلاع از انتشار وارونه خبر 
سه بار با شما تماس گرفتم. اولین آنها حدود ساعت 3 
بعدازظهر بود و از شما درخواست کردم که خبر را مطابق 
آنچه مخبر کمیسیون قرائت کرده است تصحیح فرمایید. 
من به شما گفتم که از شما هیچ انتظار خاصی ندارم 
جز خواندن صحیح گزارش. مطمئن هستم که شما 
هم دستور داده اید و این را در جریان پی گیری موضوع 
دریافت کردم. لیکن تا ساعت 9 شب هیچ گونه تصحیحی 
صورت نگرفت. به گمانم شما هم به گفتمان سازی های 
صداوسیما گرفتار آمده اید. تحریف آشکارا و به وضوح 
در موضوعی با این درجه حساسیت در افکار عمومی 
می تواند  معنایی  چه  شما  دستور  به  بی توجهی  و 
داشته باشد؟ آیا این جز جریان سازی رسانه ای، آن هم 

به صورت بسیار  ابتدایی و مبتذل معنی دیگری دارد؟ 
زحمت  نفر   22000 از  بیش  راه آهن  شرکت  در 
سامان  را  حرکت  و  سیر  صدها  روزانه  و  می کشند 
می دهند. شوربختانه حجم خدمات عظیمی که در 
این شرکت صورت گرفته و می گیرد همه تحت الشعاع 
این حادثه غمبار قرار گرفته است. آنانکه این گونه فضا 
می سازند آیا نمی دانند چگونه با روحیه این خیل عظیم 
خدمتگزاران بازی می کنند و هر لحظه امکان وقوع 
حوادث سخت تر و فاجعه آمیزتری را فراهم می کنند؟ 
البته من تمام مسئولیتِ دفاع از همکاران را شخصا 
بر عهده می گیرم و به آنان روحیه خواهم داد. لیکن؛ 
شایسته است رسانه نیز به این مهم واقف باشد.من منتظر 
قرائت این نامه و تصحیح و جبران خبر اعلامی از سوی 

شما خواهم ماند." 
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گرانی دلار، بهانه بی ربط گرانی لوازم خانگی 
گرچه نرخ دلار در هفته های اخیر روند افزایشی داشته و به هر حال روی قیمت 
کالاهایی که با نرخ رشد یافته دلار وارد می شوند اثر خواهد گذاشت، اما افزایش 
قیمت کالاهایی که در انبار هستند و با نرخ قبلی دلار وارد شده اند بی ربط است که 
سازمان حمایت مصرف کنندگان باید در این زمینه پاسخگوی بازار مصرف و برخورد 

با گران فروشان باشد.
به گزارش ایسنا، حدود سه هفته از زمانی که نرخ دلار سر به افزایش گذاشت 
و به مرز ۴000 تومان نزدیک شد، می گذرد و آثار مختلفی که روی وجوه متنوع 
اقتصاد ایران گذاشت. از استقبال صادرکنندگانی مانند فعالان معدنی که مواد اولیه 
خود را از داخل تامین می کنند گرفته تا واکنش هایی که بازار کالا های مصرفی به 

این پدیده داشتند.
اما در این میان و در کنار آثار منطقی افزایش دلار، آثار روانی آن نیز وجود دارد و 
حتی می توان مواردی را دید کرد که این افزایش قیمت دلار را بهانه قرار دادند تا 
کالاهای مصرفی خود را در حالی که ارتباط چندانی با افزایش دلار ندارند با قیمتی 

بالاتر از قیمت حقیقی به فروش برسانند.
از جمله گروه کالاهایی که افزایش توجیه ناپذیری را در روز های اخیر داشته اند، 
لوازم خانگی هستند. صنعت لوازم خانگی در سال های اخیر در رکود به سر برده که 
همین امر باعث شده لوازم خانگی تولید داخل و کالاهای وارداتی عمدتا با انباشت 
کالا در انبارها مواجه شوند و این یعنی حتی اگر افزایش نرخ دلار اثر مستقیم بر این 
گروه کالایی داشته باشد، عرضه لوازم خانگی از داخل انبارها صورت می گیرد که 

هزینه تولید آن بر مبنای نرخ سابق دلار بوده، نه نرخ افزایش یافته آن.
علاوه بر این، مشاهدات میدانی از بازار لوازم خانگی حکایت از افزایش قیمت این 
محصولات دارد و رئیس اتحادیه فروشنگان لوازم خانگی نیز افزایش قیمت متاثر از 
افزایش نرخ دلار را در هفته گذشته تایید کرده و در این باره گفته که قیمت لوازم 
خانگی وارداتی در هفته های اخیر پنج تا شش درصد افزایش پیدا کرده است که 
این افزایش قیمت به بالا رفتن نرخ دلار مرتبط است و قیمت کالاهای مواد اولیه 
تولید داخل هم مانند فولاد، مس و محصولات کارخانه های مادر افزایش یافته و 
تولیدکنندگانی که این مواد را خریداری می کنند می گویند به دلیل بالا رفتن قیمت 

مواد اولیه مجبور هستند که کالاهایشان را گران کنند.
گرانیناشیازدلارغیرمنطقیاستورکودراتشدیدمیکند

طحان پور در همین رابطه با غیر قابل قبول دانستن این افزایش قیمت اظهار کرد 
که گران شدن کالاها پس از بالا رفتن نرخ ارز برای اقتصاد ما تبدیل به یک عادت 
شده است و تاثیر آن هم در بازار منفی است، شاید گردش کاذبی در بازار ایجاد کند 
اما رکود را تشدید خواهد کرد و باعث می شود مردم به جای خرید کالای جدید 
ترجیح می دهند وسایل قدیمی شان را تعمیر کنند. ما به عنوان اتحادیه این افزایش 
قیمت را قابل قبول نمی دانیم، چراکه وقتی کالایی در انبار است و قبل از گران شدن 

دلار وارد شده است نباید قیمت آن افزایش پیدا کند.
رئیس اتحادیه فروشنگان لوازم خانگی در بخشی دیگر از سخنان خود موضوع 
خود را درباره این گرانی ها کمی دقیق تر و اعلام کرد که برخی از افزایش قیمت ها 
ناشی از این بود که برخی عرضه کنندگان لوازم خانگی تخفیفات خود را حذف 
کردند که البته به نظر ما حذف این تخفیفات فعلا اثر مناسبی در بازار ندارد و این  
موضوع را به آن ها ابلاغ کرده ایم. همچنین برخی دیگر نیز افزایش قیمت را به خاطر 
افزایش نرخ دلار داشتند که مجموع این افزایش های صورت گرفته باعث بالا رفتن 
قیمت چهار تا هفت درصدی لوازم خانگی شد که علاوه بر تذکری که به اعضای 
اتحادیه داده شد، لیست آن ها را نیز در اختیار سازمان حمایت مصرف کنندگان و 

تولیدکنندگان قرار خواهیم داد.
اگرگرانفروشیکنید،نرخهارادستوریمیکنیم

در همین رابطه سید محمود نوابی - رئیس سازمان حمایت تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان - نیز اعلام کرد که هنوز از این گرانی ها گزارش دقیقی نرسیده 
از تایید سازمان حمایت مصرف کنندگان و  اما اگر گرانی لوازم خانگی خارج 
تولیدکنندگان رخ داده باشد، قطعا با آن برخورد می شود تا جایی که لوازم خانگی 
را از گروه کالایی دو به گروه کالایی یک برگردانده و مشمول قیمت گذاری تکلیفی 

می شود.
حمایت  سازمان  به  منحصر  صرفا  را  بازار  بر  نظارت  وظیفه  همچنین  وی 
مصرف کنندگان و تولید کنندگان ندانست و عنوان کرد که در این زمینه همه 
دستگاه های درگیر یعنی اتاق اصناف و اتحادیه فروشندگان باید نظارت خود را 
اعمال کنند و البته نظارت عالی هم بر عهده ما در سازمان حمایت مصرف کنندگان 

و تولید کنندگان است.
ولی به هر حال به نظر می رسد که برای کنترل بازار در زمان هایی مانند افزایش 
نرخ دلار باید تدابیری اندیشیده شود تا موج های روانی نتواند این چنین، قیمت ها 

را در بازار مصرف آشفته کند.

گلایه آخوندی به رئیس صدا و سیما



ورزشی 44

نمایندگان مجلس و وزرا باید دست به کار شوند؛

چگونه »ژاوی« بخریم؟
باشگاه های ایرانی هم می توانند امثال »ژاوی« را بخرند و اتفاقا از بودجه دولت هم 

استفاده نکنند.
 رخ به رخ شدن استقلال و السد قطر هر بدی داشته باشد، یک حسن دارد و آن حسن 
این است که بتوانیم زوایای فوتبال را با ستاره های آن ارزیابی کنیم و در این مورد به 

خصوص می رسیم به اسم »ژاوی« ستاره بزرگ فوتبال اروپا و مکتب بارسلونا.
این بازیکن در السد قطر است و سالی 10 میلیون یورو دستمزد می گیرد. این مبلغ در 
واقع بیش از کل هزینه های باشگاه استقلال است در یک سال. از بازیکن گرفته تا مربی 
و حمل و نقل و خورد و خوراک و برق و آب و گاز و اینترنت و کارمندان و زمین چمن و 

البته لباس و دارو و پزشک و ...
صرف نظر از اینکه قطری ها با تکیه بر پول نفت است که ژاوی می خرند و مردمشان 
را سر شوق می آورند و بازیکنان بومی خودشان را تحت آموزش ناخود آگاه ژاوی قرار 
می دهند، باید تاکید کرد که داشتن ژاوی درآمدهای کلانی هم می تواند داشته باشد 
و با همین سیاست هاست که بارسلونا از ژاوی گرفته تا اینیستا و مسی و نیمار و ... را با 
هم و در کنار هم می خرد و البته که هم قدرتمند می شود و هم درآمد زایی هایش بالا 

و بالاتر می روند.
باشگاههایماچگونهمیتوانندژاویبخرند؟

از ژاوی ها استفاده های بسیاری می توان برد، از اسپانسر روی پیراهن که قیمتش با 
امثال ژاوی پنج برابر می شود بگیرید تا برسید به بلیط فروش سالیانه که با ژاوی ها حداقل 
در هر دیدار خانگی سی تا چهل هزار نفر می تواند برای امثال استقلال بیشتر باشد. از 
فروش پیراهن ژاوی بگیرید تا برسید به رستوران استقلال که ژاوی در آن می نشیند و با 

هوادارانش گپ می زند.
در واقع می توان از ژاوی پول خودش را تا حدود بسیار زیادی درآورد به شرط آنکه 
قرارداد خوب با بندهای مشخص و معلومی با او بسته شود. از صنایع خودرو سازی بگیرید 
تا برسید به اپراتورهای تلفن همراه همه در رقابت برای روی پیراهن رفتن تبلیغشان جلو 
می آیند و دور تا دور زمین استقلال یا پرسپولیس را هم پر خواهند کرد. در واقع ژاوی 
می تواند پول خودش را در آورد، ما اما در فوتبال ایران استراتژی و ساختاری داریم که 

باید عوض شود.
استراتژیغلطفوتبالایران:کمترهزینهکنید!

این استراتژی غلط که اتفاقا محل دعوای وزرا و نمایندگان مجلس و مدیران این دو 
باشگاه هم هست به طور کلی اشتباه است چون نه نمایندگان مجلس و نه معمولا وزرا 
فوتبال را نمی شناسند و قواعدش را نمی دانند به همین دلیل است که معمولا با مدیران 
باشگاه ها که پس از مدتی متوجه پتانسیل ها و فشار ها می شوند درگیر می شوند و این 

چرخه دعوا همچنان هم ادامه پیدا می کند و از مدیری به مدیر دیگر منتقل می شود.
استراتژی کمتر هزینه کن در نهایت مردم را از ورزشگاه ها دور می کند و تبلیغاتچی ها 
را از فوتبال منصرف می کند و با این وضعیت هم فوتبال نزار می شود و هم جامعه دچار 
نخوت در این بعد خواهد شد و هم صاحبان کالا و تولید کنندگان کمتر فروش می کنند.

استراتژیدرست
به جای دعواهای بی دلیل که منجر به ضعف مدیران و فوتبال می شود، باید بلیط 
فروشی را به دست باشگاه ها داد. باید آگهی های محیطی را هم به آنها سپرد و برای 
گرفتن حق پخش تلویزیونی کوشید. باید کپی رایت را مصوب کرد تا هیچکس اجازه 
نداشته باشد پیراهن و کلاه و پرچم این باشگاه ها را تولید کند و بفروشد و سودش را در 

جیب خود بگذارد.
در اینصورت باشگاه های فوتبال ما با هشتاد میلیون جمعیت داخلی نیازی به پول 
دولت هم برای خرید ژاوی ها ندارند چون این بازار چند ده میلیونی خودش خودش را 
می چرخاند و شور و شوق بزرگی در جامعه پدید می آورد. با این شرایط می توان ژاوی 
خرید، می توان آگهی گرفت، می توان لباس فروخت و می توان جامعه را به هیجان آورد.

می توان همه کار کرد، با این فرمول می توان ژاوی خرید، می توان حتی باشگاه های 
جدید خصوصی تولید کرد که از همان روزهای اول هوادار داشته باشد، با ژاوی ها و 
اینیستاها و حتی امثال گواردیولا و ... می توان فوتبال را در ایران از آسیا فراتر برد و اتفاقا 

ریالی هم هزینه نکرد.

آسیب دیدگی کهنه دست بردار نیست؛

مصدومیت دوباره جباری در روز شکست 
هافبک ایرانی الاهلی قطر در نیمه اول مقابل لخویا مصدوم شد و نتوانست به بازی ادامه 

دهد تا تیمش در لحظات پایانی 2 بر یک شکست بخورد.

در یکی از دیدارهای هفته دوازدهم لیگ ستارگان قطر تیم های الاهلی و لخویا از 
ساعت 1۸:۴0 جمعه  شب به مصاف هم رفتند و مجتبی جباری از ابتدا در ترکیب الاهلی 

حضور داشت.
باوجود اینکه لخویا با کسب برتری می توانست هم امتیاز با السد تیم صدرنشین لیگ 
ستارگان قطر شود نمایش برابری مقابل الاهلی داشت و بازی متعادل پیگیری می شد تا 
نیمه اول بدون گل به اتمام رسد؛ در نیمه دوم موبیلی در دقیقه 73 از روی نقطه پنالتی 
العربی را پیش انداخت ولی لخویا در دقایق ۸۸)پنالتی( و 96نتیجه را جبران کرد و با 
گل های یوسف العربی و علی معز به برتری دست یافت تا در امتیاز 30 با السد مساوی 

شود اما به دلیل تفاضل گل کمتر در رده دوم قرار بگیرد.
اما نکته قابل توجه و ویژه این دیدار دقیقه 29 اتفاق افتاد که جباری پس از دادن 
پاس در میانه زمین از ناحیه زانوی پای راست احساس آسیب دیدگی کرد و به دلیل 
اینکه نتوانست به بازی ادامه دهد به بیرون منتقل شد تا علی احمد قدری از دقیقه 32 

جانشین او شود.
جباری که سال هاست این مصدومیت را از ناحیه زانو داشته طی هفته های چهارم تا 
هفتم لیگ ستارگان قطر نیز به دلیل مصدومیت دور از ترکیب تیمش بود و در هفته های 
هشتم و نهم مقابل السیلیه و الجیش به عنوان تعویضی بازی کرد ولی دوباره در دهمین 

مسابقه فصل برابر الخریطات روی نیمکت قرار داشت.
حالا جباری پس از دومین بازی که به ترکیب اصلی برگشته بود دوباره مصدوم شد تا 

شاید دوباره هفته ها از ترکیب الاهلی دور شود.
این آسیب دیدگی درحالی برای جباری رخ داد که شایعاتی مبنی بر بازگشت او به 

استقلال تهران نیز در هفته های اخیر مطرح شده بود.

 مرد شگفت انگیز 12 گله شد

ساسان انصاری همه رکوردها را شکست
انصاری با گلزنی در دیدار برابر نفت آبادان تعداد گل های خود در لیگ برتر را به 12 

رساند.
 ساسان انصاری در دیدار فولاد خوزستان و صنعت نفت آبادان اولین گل فولادی ها 
را وارد دروازه نفت آبادان کرد تا شاگردان سعداوی نیمه اول دربی خوزستان را با برتری 

به پایان برسانند.
ساسان انصاری که بعد از حضور بازگشت به فولاد خوزستان در هفته پنجم لیگ 
روزهای فوق العاده ای را آغاز کرده، در ادامه درخشش خود در ترکیب فولادی ها گل اول 
تیم اهوازی را وارد دروازه هوری کرد. درخشش انصاری در این بازی در نیمه دوم نیز ادامه 
پیدا کرد انصاری از روی نقطه پنالتی دوازدهمین گل فصل خود را وارد دروازه نفتی ها 
کرد. این پنالتی حاصل حرکت انفرادی انصاری بود تا انصاری سومین پنالتی فصل را نیز 

برای فولادی ها به دست آورده باشد.
به این ترتیب مهاجم فولادی ها در 10 بازی خود 12 گل به ثمر رسانده و 3 پنالتی نیز 

برای فولاد گرفته تا عملکرد فوق العاده او همچنان ادامه داشته باشد.
انصاری در هفت دیدار گذشته برای فولاد خوزستان موفق به گلزنی شده تا رکورد گلزنی 
در بازی های پیاپی را متعلق به خود کند. نکته جالب توجه این است که رکورد شکنی 
انصاری در دیدار برابر صنعت نفتی رخ داد که نادر دست نشان را به عنوان سرمربی در 

اختیار دارد که پیش از این او صاحب این رکورد بود.

یکشنبه -بیست وهشتم آذر ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4170

مرفاوی پس از شکست برابر نفت:

هیچ کس به داد صبا نمی رسد
سرمربی تیم فوتبال صبای قم با بیان اینکه مدیرعامل و همکاران وی برای صبا و آبروی 
این استان تلاش زیادی می کنند گفت: اگر مشکلات صبا قرار بود که حل شود تا الان 

حل شده بود، نه اینکه از 20 تیر ماه تاکنون کمکی نشود.
صمد مرفاوی پس از شکست صبا برابر نفت تهران در گفت وگو با خبرنگاران اظهار 
کرد: قبل از این بازی شرایط را گفته بودم و اعلام کردم که هیچ کس به داد تیم صبا 
نمی رسد. از لحاظ فنی دار و ندار تیم ما همین است و بازیکنان ما از دقیقه یک به وظیفه 
خود عمل کردند ولی توان گلزنی نداشتیم در حالی که دفاع و هافبک ما از بازی قبل 

بهتر بودند ولی نتوانستیم به نتیجه لازم دست پیدا کنیم.
وی با اشاره به بازی فیزیکی نفت و بهره  گرفتن این تیم از ضربات آزاد خاطرنشان 
کرد: در ضربات ایستگاهی بازیکنان نفت خطرناک ظاهر شدند و آنها از این شاخصه به 

خوبی بهره می  گیرند.
سرمربی تیم فوتبال صبا با اشاره به اینکه امیدواریم بازیکنان صبا به شرایط خوب 
بازگشته و این تیم در دیدارهای آینده موفق باشد، افزود: گلی که صبا دریافت کرد از 
روی ضربه ایستگاهی بود و دروازه بان ما می توانست این توپ را دفع کند البته شانس 

هم یار ما نبود.
وی اضافه کرد: در این دیدار موقعیت چندان خطرناکی روی دروازه ما ایجاد نشد ولی 

روی ضربه آزاد اشتباه کردیم و نفت هم موفق به باز کردن دروازه ما شد.
مرفاوی با اشاره به اینکه علی دایی فصل گذشته در صبا بوده و مشکلات این تیم را به 
خوبی می داند، خاطرنشان کرد: در نیم فصل گذشته اسپانسر رفت و مشکلاتی به وجود 
آمد، امسال مشکلات صبا چند برابر فصل قبل است. شاید دیگر این مجموعه نتواند به 

کار خود ادامه دهد.
وی با بیان اینکه مدیرعامل و همکاران وی برای صبا و آبروی این استان تلاش زیادی 
می کنند، ادامه داد: اگر مشکلات صبا قرار بود که حل شود تا الان حل شده بود، نه اینکه 

از 20 تیر ماه تاکنون کمکی نشود.
سرمربی صبای قم درخصوص مشکلات صبا گفت: صبا باید تقویت شود ولی 
مشکلات مالی مانع اصلی است و امیدواریم که در نیم فصل راهکاری برای حل مشکلات 

و بهبود وضعیت مالی صبا اندیشیده شود.

دایی در نشست خبری بعد از پیروزی برابر صبا:

صبا 27 میلیارد بدهی دارد
سرمربی تیم فوتبال نفت با بیان اینکه در جایی که پول نیست مشخص نیست چرا 
تیمداری می شود، گفت: مشکلات و بدهی های صبا هر سال بیشتر می شود و این تیم تا 

جایی که اطلاع دارم 26 تا 27 میلیارد تومان بدهی  دارد.
علی دایی پس از پیروزی برابر تیم فوتبال صبای قم در نشست خبری اظهار کرد: در 
نیمه اول، بازی متعادلی را از دو تیم شاهد بودیم و صبا یک موقعیت جدی هم به دست 
آورد ولی راه به جایی نبرد. در نیمه دوم نیز به مرور تسلط بیشتری پیدا کردیم ولی 

نتوانستیم از موقعیت ها استفاده کنیم.
وی با اشاره به اینکه صبا در نیمه دوم غیر از یک موقعیت که آفساید بود کار خاصی از 
پیش نبرد، اضافه کرد: شایسته کسب سه امتیاز بودیم چرا که بهتر از حریف بازی کردیم.

سرمربی تیم نفت با بیان اینکه بازیکنان با منطق و هوش بازی کردند ولی در بین دو 
نیمه از آنها خواستیم که با حفظ توپ عملکرد بهتری داشته باشند، افزود: در نیمه دوم 
خط هافبک میدان را به دست گرفت و با اضافه شدن بازیکن از کناره ها توانستیم وی 
با اشاره به نتایج ضعیف صبا در لیگ برتر بیان کرد: در سال قبل هم شاهد بی توجهی 
به تیم صبا بودیم و نتایج ضعیف این تیم علل مختلفی دارد.دایی با بیان اینکه در جایی 
که پول نیست مشخص نیست چرا تیمداری می شود، خاطرنشان کرد: مشکلات و 
بدهی های صبا هر سال بیشتر می شود و این تیم تا جایی که اطلاع دارم 26 تا 27 
میلیارد تومان بدهی  دارد. نمی دانم در استان قم با وجود این همه انسان های بزرگ چرا 
در این استان نمی توانند تیم داری کنند.وی با اشاره به اینکه وقتی یک تیم به استانی 
می رود باید مردم ترغیب شوند که در ورزشگاه حضور یابند، گفت: اگر خدای نکرده صبا 
سقوط کند با آن همه سابقه و قهرمانی در جام حذفی نابود می شود، مسولان قم از این 
تیم حمایتی نمی کنند و اصلا باید پرسید صبا به نام چه کسی است؟ اگر این تیم را 
نمی خواهند باید صبا از دست سیاسی ها خارج کرده و مردم آن را اداره کنند.سرمربی 
سابق صبا گفت: در فصل قبل با وجود مشکلات توانستیم که نتایج خوبی بگیریم ولی 
وقتی تیمی همه نفراتش عوض شود مشکلات رخ می دهد. در چنین شرایطی آقای 
مرفاوی نمی تواند کار عجیبی انجام دهد.وی با اشاره به اینکه مرفاوی کار بزرگی کرده که 
مسؤولیت چنین تیمی را پذیرفته است، گفت: بازیکنی که مشکل داشته باشد چگونه 
می تواند خوب کار کند؟ با همه این مشکلات صبا عملکرد خوبی داشته و نتایج خوبی 
هم گرفته است. صبا را دوست دارم چون در این تیم هم بازی کرده ام و هم مربی 
بوده ام، مسؤولان قم شعار ندهند و برای کمک رسانی به این تیم وارد میدان شوند.دایی 
در خصوص داوری بازی نیز اظهار کرد: در این خصوص بهتر است که صحبت نکنیم 
و امیدواریم که خطاهای کمتری بیفتد و داوری ها بهتر شود.وی اضافه کرد: متاسفانه 
مشکلات در تیم صبا زیاد است، یک سال بنده لباس صبا را تامین کردم ولی یک نفر 

نیامد بگوید پول خودم بابت سرمربیگری هیچ، پول البسه را بدهد.

هاشمی خبر داد:

IOC مدال نقره کیانوش رستمی در المپیک 2012 را تایید کرد

ترابیان :

AFC حق را در میزبانی فوتسال رعایت نکرد

کعبی: با پیراهن سپید رود خداحافظی می کنم

رئیس کمیته ملی المپیک ایران از دریافت پاسخ کمیته بین المللی المپیک در خصوص 
بررسی وضعیت تغییر جایگاه و مدال های دو ملی پوش کشورمان در المپیک 2012 لندن 

خبر داد.
 پیش از این بارها خبر مثبت اعلام شدن دوپینگ حریف روس کیانوش رستمی در 
المپیک 2012 لندن و تغییر رنگ مدال او از برنز به نقره منتشر شده بود که در این زمینه 
باید تاییدیه کمیته بین المللی المپیک به کمیته ملی المپیک ایران ارسال می شد تا روند 

کار قانونی پیگیری شود.
اکنون کیومرث هاشمی از پاسخ IOC به مکاتبات این کمیته  و بررسی وضعیت مدالهای 
کیانوش رستمی و سعید محمدپور خبر داد و گفت: چندین مرحله نامه نگاری و پیگیری در 
خصوص مشخص شدن وضعیت این دو قهرمان ارزشمند با نهاد مربوطه یعنی کمیته بین 
المللی المپیک انجام شد که خوشبختانه صبح امروز وضعیت کیانوش رستمی با دریافت 

تاییدیه مشخص شد.
طبق نامه IOC، دوپینگ آپتی آئوکادوف، وزنه بردار روس دسته ۸۵ کیلوگرم هم از سوی 
وادا و هم فدراسیون جهانی وزنه برداری تایید شد تا روال جابجایی مدال و جایگاه نماینده 
ایران به یک رتبه بالاتر پیگیری شود، بدین ترتیب که از کمیته ملی المپیک روسیه و ایران 
درخواست شد تا گواهینامه، دیپلم و مدال های دو وزشکار مورد نظر )آئوکادوف و رستمی( 

را به کمیته بین المللی المپیک جهت جابجایی ارسال کنند.
هاشمی در این خصوص گفت: به محض تحویل مدال نقره رستمی، این مدال و گواهینامه 

نایب قهرمانی المپیک وی طی مراسمی به او اهداء خواهد شد.
او در مورد پاسخ نامه وضعیت سعید محمدپور نیز اظهار داشت: پروسه پیگیری وضعیت 
دوپینگی های این دسته به دلیل تعدد موارد مشکوک و همچنین شکایت برخی از 
ورزشکاران خیلی بیچیده و طولانی شده و کمیته بین المللی المپیک نیز در نامه اخیر اعلام 

کرده است که بررسی ها همچنان ادامه دارد و پاسخ نهایی بهار اعلام خواهد شد.
پیگیر وضعیت نهایی هر دو عزیز هستیم و قطعا به محض تحویل مدالها ضمن اطلاع 

رسانی نسبت به تحویل آنها اقدام خواهیم کرد.

رئیس کمیته فنی و توسعه فوتسال گفت: کنفدراسیون 
فوتبال آسیا در اعطای میزبانی فوتسال امیدهای آسیا به 

تایلند به جای ایران حق و منطق را رعایت نکرد.
عباس ترابیان درباره اعطای میزبانی مسابقات فوتسال 
امیدهای آسیا به تایلند به جای ایران گفت: دلایلی را که 
نمایندگان AFC ارائه دادند را نمی پسندم. آنها ایران و 
تایلند را در دو جدول کنار هم گذاشته و امکاناتشان را 
با هم مقایسه کردند. به عنوان مثال استادیوم دومی که 
ما معرفی کرده بودیم، سالن »پیروزی« اصفهان بود ولی 
AFC اعلام کرده استادیوم دوم تایلند بهتر است و سالن 

پیروزی امکانات لازم را ندارد.
وی افزود: یا به عنوان نمونه اعلام کرده اند که هتل های 
تایلند بهتر از هتل های اصفهان است در حالی که اصفهان 
یکی از شهرهای توریستی دنیا است و همه از امکانات و 
هتل های آن هم راضی هستند. مثلا هتل عباسی خودش 
در عین هتل بودن، یک موزه است. آنها به خودشان چطور 
جرات می دهند بگویند هتل های تایلند از هتل های 

اصفهان بهتر است؟

رئیس کمیته فنی و توسعه فوتسال در ادامه در خصوص 
برگزاری کلاس های مربیگری سطح سه تصریح کرد: این 
کلاسها خیلی جدی برگزار شده و یک عده را نگران کرده 
است! مدرسان این دوره را جدی برگزار می کنند و حتی 
ممکن است بعضی از مربیان در امتحانات آن رد شوند. 
سطح کلاسها خیلی بالا بود و مدرسان هم تمام تلاششان 
را به کار بردند. به این ترتیب اگر بعضی از مربیان در آن 
رد شوند، نباید تعجب کرد.ترابیان خاطرنشان کرد: دلم می 
خواست تمام مربیان لیگ برتر در این دوره حضور می 
یافتند. حالا دیگر معلوم نیست که این دوره چند سال 
دیگر تکرار شود.وی با اشاره به تعجب »ویکتور هرمانس« 
مدرس فوتسال فیفا از تاکتیک بعضی از مربیان حاضر در 
این دوره، گفت: یکی از مربیان ایرانی در جریان این کلاس، 
تاکتیکی را استفاده کرد که باعث تعجب هرمانس شد و 
وی گفت این تاکتیک جدید است. هرمانس این تاکتیک 
را در دفترش ثبت کرد. وقتی یک مربی بزرگ با 30 سال 
سابقه کار اینطور از مربیان ایرانی تمجید می کند نشان 
می دهد که چه نبوغ و استعدادهایی در فوتسالمان داریم.

رئیس کمیته فنی و توسعه فوتسال در ادامه در پاسخ 
به این سئوال که »آیا برگزاری این دوره مربیگری لزوما 
تاثیری در کیفیت لیگ و کار مربیان خواهد داشت یا 
خیر؟« اظهار کرد: به نظرم این کلاس به مربیان ما اعتماد 
به نفس می دهد. برای همین می گویم کاش تمام مربیان 
لیگ در این دوره حضور داشتند. گیتی پسندی ها هم 
اشتباه کردند که نگذاشتند رضا لک سرمربی تیمشان در 

این دوره شرکت کند.
که  »فوتسال 2020«  برنامه  درباره  پایان  در  ترابیان 
اولین برنامه تخصصی بررسی فوتسال بوده و قرار است از 
هفته های آینده روی آنتن برود، گفت: تقریبا کارهای راه 
اندازی و تهیه این برنامه تلویزیونی تمام شده است. جلسات 
متعددی را هم با مجری برنامه و هم تهیه کننده آن داشتم 
و حتی کنداکتور برنامه اول بسته شده است. قرار است این 
برنامه سه شنبه شب ها و از ساعت 9 از شبکه ورزش روی 
آنتن برود. قسمت اول برنامه هم به بررسی عملکرد تیم 
ملی فوتسال در مسابقات جام جهانی و همچنین بررسی 

نیم فصل اول دیدارهای لیگ برتر اختصاص دارد.

حسین کعبی می گوید که دربی اصلی آنها با ملوان است و بسیاری از هواداران حاضرند 
در بازی های دیگر نتیجه نگیرند اما ملوان را شکست دهند.

حسین کعبی، ملی پوش سابق و بازیکن در حال حاضر سپید رود رشت در مورد خود 
و تیمش به خبرنگار "ورزش سه" گفت: »مقابل نساجی بازی خوبی انجام دادیم نساجی 
یک تیم پرطرفدار و ریشه داری است ولی در کل تیم ما در این مسابقه بهترین بازی خود 
را انجام داد و متاسفانه دقیقه 97 روی اشتباه فردی گل دوم را دریافت کردیم. ما در این 
بازی بهترین بازی نیم فصل را به نمایش گذاشتیم و به نظرم برگ برنده نساجی در این 

بازی حضور پرشور هواداران خوبش بود که توانست سه امتیاز را نصیب خودش کند.«
وی در مورد دربی شمال گفت: »دربی اصلی ما بازی با ملوان است، در کل دربی حال و 
هوای خودش را دارد. در رشت خیلی از هواداران حاضر هستند در سایر مسابقه ها نتیجه 
نگیریم ولی در مقابل ملوان پیروز شویم. در رشت بازی سپید رود و ملوان مانند بازی 
استقلال و پرسپولیس حساسیت خاصی دارد.«کعبی در مورد قهرمانی نیم فصل این تیم 
با یک بازی کمتر گفت: »ما در این فصل بسیار خوب و با انگیزه بازی کردیم و در طول این 
بازیها فقط سه شکست متحمل شدیم. ما با وجود تمام مشکلاتی که داشتیم خوب کار 
کردیم شاید در تمام تیم های دسته اول هیچ تیمی به اندازه ما از مشکلات مالی رنج نمی 
برد ولی به خاطر هواداران این تیم ریشه دار تمام بازیکنان هم قسم شدند تا بتوانیم دل 
مردم رشت را شاد کنیم و به لیگ برتر صعود کنیم. ما در هر جای ایران که بازی داریم، 
هواداران ما را تنها نگذاشته اند و از ما حمایت می کنند و من مطمئنم اگر نیم فصل دوم 

مدیران و استاندار از ما حمایت کنند نتایجی به مراتب بهتر خواهیم گرفت و به لیگ برتر 
صعود خواهیم کرد.«ملی پوش سابق فوتبال ایران در مورد بازگشت خود بعد از چند سال 
به فوتبال گفت: »کل هدف من از برگشت به فوتبال این بود که جواب آقایان را بدهم که 
برای من حرف و حدیث در آورده بودند و گفته بودند کعبی دیگر نمی تواند بازی کند و 
سنش بالا است ولی فوتبالدوستان دیدند که آقای رجب زاده و آقای عنایتی در لیگ برتر 
بازی می کنند. من که از آنها چند سال کوچکتر هستم و دلیل این که در این سن فوتبال 
بازی می کنند، فقط زندگی سالمی است که دارند. من هم بعد از دو سال دوری از فوتبال 
دوباره برگشتم و در تمام مسابقه ها حضور داشتم و مردم رشت و هواداران سپید رود از من 
راضی هستند و من هم تمام تلاش خود را می کنم تا این هواداران و مردم شریف رشت 
را خوشحال کنم. هدف اول من صعود به لیگ برتر و هدف دوم، بازی خوب حسین کعبی 
است تا جواب آقایان را با عملکردم بدهم. برگشت من به فوتبال نه ربطی به پول دارد و نه 

به شهرت. امیدوارم بتوانم فوتبال خوبی ارائه کنم.«
حسین کعبی در مورد احتمال پیشنهاد از تیم هایی لیگ برتری گفت: »من در حال 
حاضر پیشنهادی ندارم و اصلا به آن هم فکر نمی کنم چون می خواهم با پیراهن 
سپیدرود از فوتبال خداحافظی کنم و مطمین باشید روز خداحافظی من از فوتبال در 
رشت خواهد بود. نه در شهر خودم و نه در تهران و امیدوارم سال بعد تیم سپیدرود در 
لیگ برتر حضور پیدا کند تا به این طریق مردم رشت را خوشحال کنیم چون هواداران از 

روز اول به من لطف داشتند و به من کمک کردند تا من به هدفم برسم.«

 پایان هفته چهاردهم لیگ برتر فوتبال؛

نخستین شکست صدرنشینان و خروج آبی ها از بحران
هفته چهاردهم لیگ برتر فوتبال باشگاه های ایران با شکست 
صدرنشینان مقابل نمایندگان اصفهان و پیروزی روحیه بخش 

استقلال تهران همراه شد.
این هفته از مسابقات که از روز پنجشنبه با بازی سایپا و پیکان 
آغاز شد و با بازی دو تیم ذوب آهن و پرسپولیس در ورزشگاه فولاد 
شهر اصفهان به پایان رسید. گزارش هفته چهاردهم لیگ برتر به 

شرح ذیل می باشد.
سایپا0-پیکان1؛

سایپادرخوابزمستانی
تیم پیکان تهران در نبرد موسوم به خودروسازان موفق به 
شکست تیم سایپا با گل گادوین منشا شد تا پیروزی های این 
تیم ادامه دار باشد و در مقابل تیم فرکی با این شکست در شرایط 

بحرانی قرار گرفت.
 نیمه اول دیدار دو تیم پیکان و سایپا تحت تاثیر محافظه 
کاری های دو تیم نمایش جالبی از کار در نیامد ولی در نیمه دوم 
با گل دقایق ابتدایی گادوین منشا شرایط بازی تغییر کرد و بازی 
جذابی را شاهد بودیم. تیم پیکان در ادامه روند رو به رشد خود به 
یک پیروزی دیگر با تکیه بر بازی بسیار زیبای گادوین منشا دست 
یافت. در سوی مقابل شاگردان فرکی با این شکست شرایط سختی 
را تجربه می کنند. آن ها با پیروزی هفته گذشته در آبادان امیدوار 
به برگشتن به مسابقات بودند اما این شکست بار دیگر یک قدم رو 

به عقب برای حسن فرکی بود.

صبایقم1-0نفتتهران
شاگردانداییبهجمعمدعیانبرگشتند

شاگردان علی دایی دیدار هفته چهاردهم خود برابر صبای قم را 
با برتری به پایان بردند.

 دیدار تیم های فوتبال صبای قم و نفت تهران در هفته چهاردهم 
رقابت های لیگ برتر عصر روز پنجشنبه در ورزشگاه یادگار امام 
قم برگزار شد که در پایان شاگردان علی دایی برابر میزبان خود به 

برتری یک بر صفر دست پیدا کردند.
رضا اسدی در قیقه 77 موفق شد دروازه صبای قم را بازکند تا 
شاگردان علی دایی دوباره به جمع مدعیان بالای جدول برگردند. 
نفت تهران با این پیروزی 23 امتیازی شد و به رده سوم صعود کرد.

استقلال1-0پدیده
گلضدبحرانجابر

دیدار تیم های فوتبال استقلال تهران و پدیده مشهد در شرایطی 
با برتری شاگردان علیرضا منصوریان به پایان رسید که دو تیم 

نمایشی سرد و کسل کننده را ارائه دادند.
دیدار تیم های فوتبال استقلال تهران و پدیده مشهد در هفته 
چهاردهم رقابت های لیگ برتر از ساعت 16:20 روز پنجشنبه 
در ورزشگاه آزادی برگزار شد که این دیدار با برتری یک بر صفر 
آبی های تهران به پایان رسید. جابر انصاری)6۸( برای استقلال 
گل زد.در نیمه اول دو تیم فوتبال سرد و بی روحی را به نمایش 
گذاشتند و حتی یک موقعیت گلزنی هم ایجاد نکردند. توپ بیشتر 

در میانه های میدان در گردش بود و بازیکنان نمایش پراشتباهی 
داشتند.

 در نیمه دوم هم دو تیم شرایط مشابه نیمه اول داشتند و 
نتوانستند تماشاگران اندک حاضر در ورزشگاه آزادی را راضی 
کنند. با این حال استقلال که میل رسیدن به گل بیشتری نسبت 
به پدیده داشت در دقیقه 6۸ از معدود موقعیت هایش استفاده کرد 

و توسط جابر انصاری دروازه حریف را باز کرد.
بعد از این گل بازهم دو تیم نمایش سرد و کسل کننده خود 
را دنبال کردند و هر چند در دقایق پایانی پدیده تلاش بیشتری 
کرد تا به گل تساوی دست پیدا کند اما این تیم هم نتوانست 
موقعیت خطرناکی را روی دروازه حریف ایجاد کند. استقلال با 
این پیروزی 21 امتیازی شد و فعلا در رده ششم جدول رده 

بندی باقی بماند.

گسترش2-استقلالخوزستان1؛
گسترشفولادروینوارموفقیت

هفته چهاردهم لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور با برتری 
گسترش فولاد تبریز مقابل استقلال خوزستان پیگیری شد.

 دو تیم گسترش فولاد تبریز و استقلال خوزستان در ادامه 
دیدارهای هفته چهاردهم مسابقات فوتبال لیگ برتر باشگاه های 
کشور از ساعت 1۴ روز )جمعه( در ورزشگاه بنیان دیزل تبریز به 
مصاف هم رفتند که در پایان این دیدار تیم گسترش موفق شد 

با نتیجه 2 بر یک مقابل میهمان خود به برتری برسد.
در این دیدار ابتدا تیم گسترش با گلزنی لوسیانو پریرا در دقیقه 
11 از میهمان خود جلو افتاد، اما در ادامه رحیم زهیوی در دقیقه 

29 کار را به تساوی کشاند. البته این پایان کار نبود و پریرا در 
دقیقه 90 دومین گل خودش را زد تا گسترش برنده این دیدار 
شود. قضاوت دیدار گسترش فولاد - استقلال خوزستان را مهدی 
مرجان زاده بر عهده داشت. او در این دیدار به مگنو باتیستا از 
گسترش و مهدی مؤمنی از استقلال خوزستان کارت زرد نشان 

داد.
ـسپاهان2؛ تراکتور1
صیدطلادرتبریز

مقابل  خود  میزبانی  امتیاز  از  نتوانست  تبریز  تراکتورسازی 
زردپوشان اصفهانی استفاده کند و از این تیم شکست خورد.

 تیم های فوتبال تراکتورسازی تبریز و سپاهان اصفهان از 
ساعت 1۴ روز )جمعه( در چارچوب هفته چهاردهم مسابقات 
لیگ برتر فوتبال در ورزشگاه اختصاصی تراکتورسازی تبریز به 
مصاف هم رفتند که این دیدار با پیروزی 2 بر یک سپاهان 
به پایان رسید تا تراکتورسازی نخستین شکست فصل خود را 
مقابل زردپوشان اصفهانی تجربه کند.مهرداد محمدی در دقیقه 
2۴ و احسان حاج صفی در دقیقه ۵6 برای سپاهان و فرزاد 
حاتمی در دقیقه 71 برای تراکتورسازان گلزنی کردند.اشکان 
خورشیدی داور این مسابقه به سروش رفیعی، شهرام گودرزی، 
هادی محمدی و کرار جاسم از تراکتورسازی کارت زرد نشان 
داد.با این نتیجه، تراکتورسازی تبریز با 27 امتیاز همچنان در 
رده دوم جدول باقی ماند اما با 2 امتیاز کمتر و یک بازی بیشتر 
نسبت به پرسپولیس، بختش برای قهرمانی نیم فصل بسیار کم 
شد. سپاهان هم با 21 امتیاز و تفاضل گل 2+ موقتاً به رده هفتم 

جدول صعود کرد.

سیاهجامگان1-ماشینسازی0؛
ماشینسازیباکاظمیهمباخت

تیم ماشین سازی تبریز در نخستین دیداری که فرهاد کاظمی 
را روی نیمکتش می دید، مقابل سیاه جامگان تن به شکست داد.

 سیاه جامگان مشهد در یکی از دیدارهای هفته چهاردهم و در 
اولین دیداری که فرهاد کاظمی، سرمربی فصل گذشته اش روی 
نیمکت ماشین سازی تبریز حضور داشت با نتیجه یک بر صفر به 

پیروزی رسید.
در این دیدار که از ساعت 1۴:30 روز )جمعه( در ورزشگاه 
ثامن آغاز شد، عباس عسگری در دقیقه 33 موفق به گلزنی 
برای سیاه جامگان شد. این در شرایطی بود که عسگری در دقیقه 
۵7 از زمین اخراج شد تا تیمش 10 نفره به کار خود ادامه دهد. 
ماشین سازی هم که با تغییر و تحولاتی روی نیمکتش مواجه شده 
بود، پس از مدت ها در این بازی از آندرانیک تیموریان بهره می برد.

فولاد3-نفتآبادانصفر؛
کیمیایساسانانصاری

هفته چهاردهم لیگ برتر فوتبال با پیروزی پرگل فولاد خوزستان 
مقابل صنعت نفت آبادان پیگیری شد.

در ادامه این هفته از رقابت ها تیم های فولاد خوزستان و صنعت 
نفت آبادان از ساعت 1۵ روز )جمعه( در ورزشگاه غدیر اهواز مقابل 
هم قرار گرفتند که فولاد با نتیجه 3 بر صفر میهمانش را شکست 

داد و به سومین برد پیاپی خود دست یافت.
ساسان انصاری )۴2 و ۵۸ از روی نقطه پنالتی( و ایوب والی 
)60( برای فولاد گلزنی کردند تا میزبان 22 امتیازی شود و به رده 
چهارم صعود کند.انصاری با دو گلی که در این دیدار به ثمر رساند، 
12 گله شد و جایگاهش در صدر جدول بهترین گلزنان لیگ برتر 
را تثبیت کرد. وی همچنین در هفتمین بازی پیاپی برای فولاد 
گلزنی کرد تا رکورد قبلی در تعداد گلزنان در بازی های پیاپی در 
لیگ برتر را که در اختیار فرهاد مجیدی بود، به نام خود ثبت کند.

قضاوت این بازی بر عهده احمد صالحی بود که به بوحمدان و 
چاگو از فولاد و نیک نفس و عبدالله زاده از صنعت نفت کارت زرد 
نشان داد.صنعت نفت آبادان با قبول ششمین باخت این فصل خود 

16 امتیازی باقی ماند و از رده دهم تکان نخورد.

ذوبآهن1-پرسپولیس0؛
شوتپهلوانانه!

تیم فوتبال ذوب آهن در زمین خود موفق به شکست پرسپولیس 
شد تا سایر مدعیان را خوشحال کند.

در آخرین دیدار از هفته چهاردهم لیگ برتر تیم های ذوب آهن 
و پرسپولیس از ساعت 16:20 روز )جمعه( در ورزشگاه فولاد شهر 
اصفهان به مصاف هم رفتند که  این دیدار با نتیجه یک بر صفر به 
سود ذوب آهن به پایان رسید. تک گل ذوب آهن را احسان پهلوان 
در دقیقه 6۴ به ثمر رساند تا تنها خط تیره جدول رده بندی که 

مقابل شکست های پرسپولیس بود، پاک شود.



5 علمی و سلامت 

۶ راهکار طبیعی کاهش فشارخون
فشارخون بالا ریسک جدی بروز حملات قلبی، بیماری قلبی، سکته، دیابت و سایر 

بیماری ها است.
محققان برای عدم ابتلا به فشار خون و حتی کاهش فشارخون راهکارهای طبیعی و 

غیردارویی نیز توصیه می کنند که در ادامه به آنها اشاره می شود.
کنترلوزن

کاهش چند کیلو وزن و ورزش منظم می تواند تاثیر شگرفی بر فشارخون داشته 
باشد. به گفته محققان کلینیک مایو آمریکا، فشارخون همراه با افزایش وزن، بالا می 
رود بطوریکه کاهش تنها ۴.۵ کیلو از وزن بدن می تواند به کاهش فشارخون کمک 
کند. پیاده روی تند به مدت نیم ساعت در روز و چند بار در هفته می تواند بهترین راه 

رسیدن به تناسب اندام و کاهش فشارخون باشد.
کاهشمصرفنمک

طبق توصیه محققان، رژیم غذایی سالم تر به کنترل فشارخون کمک خواهد 
کرد. یکی از بزرگ ترین فاکتورها در رژیم غذایی مصرف نمک است که عمدتا از 
غذاهای فرآوری شده و غذاهای رستورانی حاصل می شود. کاهش سدیم در رژیم 
غذایی به کنترل فشارخون کمک می کند و به گفته محققان کلینیک مایو آمریکا، 
افزودن پتاسیم بیشتر می تواند به حل این مسئله کمک کند: »پتاسیم می تواند 
تاثیرات سدیم بر فشارخون را کاهش دهد.« سایر عناصر غذایی تحت کنترل، چربی و 
کلسترول هستند و در مجموع کارشناسان سلامت، مصرف میوه و سبزیجات و عدم 
مصرف الکل را توصیه می کنند. خبر خوب این است که شکلات تلخ می تواند برای 

سلامت خوب باشد و به کاهش فشارخون کمک کند.
کاهشمصرفکافئین

نوشیدن کمتر قهوه به کاهش فشارخون کمک خواهد کرد چراکه این نوشیدنی 
دلپذیر موجب افزایش تاثیر استرس بر بدن می شود.

عدماسترس
استرس نداشته باشید چراکه استرس فرد را به سوی کشیدن سیگار، نوشیدن الکل 
یا حضور در سایر فعالیت های ناسالم سوق می دهد. استرس شغلی موجب تنگ شدن 
عروق خونی و افزایش فشارخون می شود. اما راهکارهای برای کاهش استرس وجود 
دارد نظیر نوشیدن چای گیاهی، ورزش کردن، گوش دادن به موسیقی، و ترک کردن 
محل کار. به گفته محققان کلینیک مایو، انجام روزانه 1۵ تا 20 دقیقه نشستن ارام و 

نفس عمیق کشیدن می تواند به کاهش استرس کمک کند.
مدیتیشن

مدیتیشن راهکار دیگری برای استرس است که ریسک بیماری قلبی-عروقی را 
کاهش می دهد. مطالعات نشان داده اند مدیتیشن ریسک حمله قلبی یا سکته را 
تا ۵0 درصد در افراد مبتلا به بیماری قلبی کاهش می دهد. همچنین می تواند به 

خواب بهتر کمک کند.
خوابخوبوکافی

این مورد بسیار مهم است چراکه خواب بسیار برای بهبود و احیای نیرو ضروری 
است. افرادی که ۵ ساعت یا کمتر در طول شب می خوابند مستعد ابتلا به فشارخون 
هستند یا فشارخون شان تشدید می شود. به گفته محققان، به مرور زمان کمبود 
خواب می تواند به توانایی بدن در تنظیم هورمون های استرس کمک کرده و منجر به 

فشارخون بالا شود. رابطه بین کم خوابی و فشارخون بالا اثبات شده است.

هشدار به آقایان؛

بیماری شایعی که بیشتر سراغ مردان می رود!
براساس تحقیقات ویروس ها از جمله HPV ، سل و آنفلوآنزا باعث مرگ بیشتر 

مردان نسبت به زنان می شوند.
 Royal به گزارش کلینیک گروه علمی پزشکی باشگاه خبرنگاران؛ محققان دانشگاه
Holloway University با بررسی سیستم ایمنی و پاتو ژن های بدن زنان و مردان 

دریافتند بدن مردها از زن ها ضعیف تر است.
اینکه مردها هنگام بیماری بیشتر دچار ضعف و علائم حاد می شوند تظاهر نیست 
و واقعاً بیماری با شدت بیشتری در آنها بروز می کند، سیستم ایمنی بدن زنان به 
دلیل توانایی آنها در باروری و به دنیا آوردن نوزاد قوی تر از مردها است و ویروس ها 
با شدت کمتری به بدن آنها حمله می کنند، همچنین دوران بیماری و نقاهت در 

زنان کمتر از مردها است.
همچنین مقاومت بدن زنان هنگام ابتلا به انواع سرطان از آقایان بیشتر است و آنها 
طول عمر بیشتری به نسبت مردها دارند و می توانند تعداد جلسات بیشتری از شیمی 

درمانی را پشت سر بگذارند.
براین اساس کارشناسان توصیه می کنند مادران نوزادان خود را با شیر مادر تغذیه 
کنند تاسیستم ایمنی بدن آنها تقویت شود و در بزرگسالی کمتر در معرض ابتلا به 
بیماری ها قرار بگیرند، همچنین افراد بزرگسال بویژه آقایان رژیم غذایی سالمی داشته 
باشند و ورزش منظم انجام دهند و هنگام ابتلا به بیماری آن را نادیده نگیرند و حتماً 

به پزشک مراجعه کنند.
یکی از اشتباهات افراد بویژه آقایان ناپرهیزی هنگام بیماری است که باعث کند 
شدن روند درمان بیماری و بی اثر شدن دارو ها می شود، عدم استعمال دخانیات در 
افراد سیگاری هم یکی دیگر از مواردی است که سبب بهبود سریع بیماری می شود.

و درنهایت اگر مستعد ابتلا به بیماری های فصلی از جمله سرما خوردگی و آنفلوآنزا 
هستید تحت نظارت پزشک نسبت به تزریق واکسن آنفلوآنزا اقدام کنید.

لوپوس چیست؟
یک متخصص پوست و مو گفت: خارش و التهاب پوست به شکل پروانه ای از علایم 

اصلی بیماری لوپوس پوستی محسوب می شوند.
خلیل صداقت پیشه متخصص پوست و مو  اظهارداشت: لوپوس یک بیماری خود 

ایمنی است که در آن سیستم دفاعی بدن علیه خود بدن وارد عمل می شود.
وی با اعلام اینکه لوپوس می تواند سیستمی یا پوستی باشد، اظهار داشت: در 
 )DLE(صورتی که پوست در شناخت عامل بیگانه دچار اشتباه شود، لوپوس پوستی

اتفاق می افتد.
این متخصص پوست و مو عنوان کرد: التهاب، قرمزی پوست به شکل پروانه ای و 

خارش از علایم لوپوس پوستی به شمار می آید.
وی تصریح کرد: علائم بیماری در مبتلایان به لوپوس پوستی در صورت قرارگرفتن 
در معرض نور مستقیم خورشید تشدید می شود و بنابراین افرادی که دچار این 
بیماری هستند باید تا حد امکان در تماس با آفتاب قرار نگیرند و در مواقعی که در 

محیط های باز هستند از کرم ضد آفتاب، کلاه و عینک آفتابی استفاده کنند.
وی با بیان اینکه بیماری لوپوس قابل سرایت به دیگران نیست، توصیه کرد: افراد باید 
در صورت مشاهده علائم مشکوک به این بیماری هر چه سریعتر به پزشک متخصص 
مراجعه کنند زیرا هر گونه سهل انگاری در درمان سبب می شود جای آثار زخم و 

التهاب برای همیشه روی پوست باقی بماند.
صداقت پیشه افزود: مصرف داروهای ضد التهاب، ترکیبات کورتون دار )موضعی یا 
خوراکی( و کلروکین) قرص ضد مالاریا( از دیگر اقدامات موثر برای درمان بیماری 

لوپوس محسوب می شود.

هر آنچه درباره مصرف خرمالو باید بدانید

بیماران دیابتی این میوه را نخورند
یک پژوهشگر طب سنتی عنوان کرد: مصرف روزانه 1 الی 2 عدد خرمالو، باعث 

کاهش بیماری های قلبی و عروقی و فشار خون می شود.
ایرج اصغری پژوهشگر طب سنتی ؛ با بیان اینکه بتاکاروتن باعث نارنجی شدن 
رنگ خرمالو می شود، اظهار داشت: خرمالو حالت اسیدی دارد و مصرف زیاد آن باعث 

افزایش ترشح اسید معده می شود.
وی با بیان اینکه مصرف زیاد خرمالو باعث ایجاد یبوست در افراد می شود، گفت: 
رنگدانه های پلی فنولیک موجود در خرمالو باعث جلوگیری از بروز سرطان در افراد 

می شود.
اصغری با اشاره به اینکه مصرف این میوه برای بیماران دیابتی مضر است، تصریح 

کرد: سدیم موجود در خرمالو بر فشار خون تاثیر بسزایی دارد.
این پژوهشگر طب سنتی با بیان اینکه مصرف خرمالو در دوران بارداری بسیار مفید 
است، افزود: با مصرف خرمالو سلامتی چشم  به خصوص شبکیه را از هر گونه آسیب 

در امان نگه دارید.
به گفته وی، این میوه سرشار از ویتامین C و A، پتاسیم، آهن، منیزیم و بتاکاروتن 

و لیکوپن است.
اصغری با بیان اینکه یک خرمالوی 16۸ گرمی دارای 11۸ کیلو کالری است، تصریح 
کرد: به دلیل وجود قند و انرژی زیاد در این میوه، افراد با اضافه وزن بالا و چاق باید 
مصرف آن را کاهش دهند. این پژوهشگر طب سنتی با بیان اینکه خرمالو باعث بهبود 
و تسریع گردش خون می شود، تاکید کرد: مصرف خرمالو از طریق بسط رگ های 

خونی منجر به تنظیم فشار خون بدن و آرامش ماهیچه ها می شود.
وی به فواید برگ درخت خرمالو اشاره کرد و بیان کرد: ماده موجود فلاوونوئیدها 
در برگ درخت خرمالو از بروز کاهش یا افزایش فشار خون و بیماری های سرطانی 

جلوگیری می کند.

نایب رئیس کنگره بین المللی پوکی استخوان: 

70 درصد ایرانیان کمبود ویتامین D دارند 
 D نایب رئیس کنگره بین المللی پوکی استخوان گفت: مصرف کلسیم و ویتامین
دو عامل پیشگیری از پوکی استخوان ولی 60 درصد ایرانیان کمبود کلسیم و حدود 

70 درصد کمبود ویتامین D دارند. 
باقر لاریجانی روز پنجشنبه درکنگره بین المللی تازه های پیشگیری، تشخیص و درمان 
استئوپروز افزود: جمعیت جهان به سمت سالمندی پیش می رود و با توجه به افزایش 
افراد بالای ۵0 سال در منطقه خاورمیانه و همچنین توسعه شهرنشینی در منطقه 
بحث پیشگیری از پوکی استخوان بیش از پیش مطرح می شود.  لاریجانی گفت: از 
هر ۵ زن بالای ۵0 سال یک نفر به بیماری پوکی استخوان است. نائب رئیس کمیته 
ملی پیشگیری از بیماری های غیر واگیر مصرف کلیسیم و ویتامین D را یکی از عوامل 
مهم در پیشگیری از بیماری استئوپروز ذکرکرد و گفت: مردم کشور ما 60 درصد 
کلسیم مورد نیاز و فقط 1۵ درصد از ویتامین D مورد نیاز را دریافت می کنند.  وی 
افزود:  شیوع ۵0 تا 70 درصدی کمبود ویتامین D دراکثر مناطق کشور دیده می شود 
و این کمبود درخانم های باردار حتی به 90 درصد هم می رسد.  لاریجانی با اشاره به 
افزایش ناتوانی های ناشی از بیماری های غیرواگیر در کشور گفت: بدترین عارضه پوکی 
استخوان در شکستگی مهره های کمر و لگن ایجاد می شود. » 2 میلیون نفر در کشور 
در معرض شکستگی استخوان قرار دارند و تخمین زده می شود که در هر ساعت 6 
شکستگی لگن در کشور رخ می دهد«.  نائب رئیس کمیته ملی پیشگیری از بیماری 
های غیرواگیر خاطرنشان کرد: وجود اطلاعات در زمینه افراد درمعرض خطر و مبتلا به 
پوکی استخوان از مواردی است که باید در برنامه ریزی برای پیشگیری از این بیماری 
مدنظر قرار گیرد و کشور ما در بین کشورهای منطقه از معدود کشورهایی است که 

برآوردی در زمینه کمبود ویتامین D و کلیسیم و همچنین پوکی استخوان دارد. 
سهمایرانازپوکیاستخواندرمنطقه

وی گفت: طبق برآوردهای صورت گرفته 12.۵ درصد بار بیماری ناشی از شکستگی 
لگن در منطقه خاورمیانه منسوب به ایران است و با افزایش امید به زندگی در کشور و 
افزایش جمعیت بالای ۵0سال در 30 سال آینده این رقم به 1.۵ برابر افزایش خواهد 
یافت. وی افزود: حمایت وزارت بهداشت از غنی سازی شیر با ویتامین D و اقداماتی 
که در زمینه فرهنگ سازی برای افزایش مصرف شیر با همکاری شبکه های بهداشتی 

و رسانه ها انجام شده قابل تقدیر است. 
*افزایشمصرفویتامینDوکلسیمدرکشور

رئیس پژوهشگاه علوم غدد و متابولیسم دانشگاه علوم پزشکی تهران اظهار داشت: 
میانگین مصرف ویتامین D طی 2 فاز به 1.۵ برابر رسیده و مصرف کلسیم در 
نوجوانان از 60 به 7۵ درصد رسیده است.  همچنین افزایش معنی داری در مصرف 

لبنیات در نوجوانان طی 10 سال اخیر رخ داده است. 
Dنقشآلودگیهوادرکمبودویتامین

لاریجانی گفت:  متاسفانه آلودگی هوا بحث مهمی است و می تواند با پوکی استخوان 
در ارتباط باشد به طوری که در مناطقی از تهران که بیشتر هوا آلوده است کمبود 
ویتامین D مردم آن مناطق 1.۵ برابر بیشتر است.  نائب رئیس کمیته ملی پیشگیری 
از بیماری های غیرواگیر گفت: علاوه بر مواردی که در زمینه پیشگیری از پوکی 
استخوان در جمعیت جوان کشور در حال پیگیری است، بیماریابی و تشخیص افراد در 
معرض خطر این بیماری یکی از مواردی است که زمینه های کاهش عوارض بیماری 
را فراهم می آورد و بر همین اساس با توجه به طراحی نرم افزار فرکس در WHO در 
حال توافق هایی با بنیاد بین المللی استئوپروز هستیم تا این نرم افزار با توجه به شرایط 
ایران و منطقه طراحی شود و زمینه های مبارزه با این بیماری بیش از پیش فراهم آید.
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یک نوشیدنی ضداسترس و حال خوب کن 

اصلاح تغذیه و گنجاندن مکمل های طبیعی در رژیم غذایی می تواند راهی برای کاهش 
استرس باشد. ترکیب مواد غذایی حاوی ویتامین B و C می تواند باعث ایجاد آرامش شده 
و تا حدی استرس را کاهش دهد. در این مطلب یک نوشیدنی ساده معرفی می کنیم که 
مصرف آن شما را در کنترل استرس هایتان یاری می رساند.استرس یار نارفیق این روزهای 
خیلی از ماست. گاهی تصور می کنم اگر روزی استرس نداشته باشم دچار خلأ خواهم شد 
و روزم شب نمی شود. این یار دیرینه انسان به سلامتی اش ضربه می زند و اگر فرد فکری 
به حال آن نکند چیزی نمی گذرد که از پا در می آید. اصلاح تغذیه و گنجاندن مکمل های 
طبیعی در رژیم غذایی می تواند راهی برای کاهش استرس باشد. خوشبختانه ترکیب مواد 
غذایی حاوی ویتامین B و C می تواند باعث ایجاد آرامش بیشتر شده و تا حدی استرس را 
کاهش دهد. ما در این مطلب یک نوشیدنی ساده معرفی می کنیم که مصرف آن شما را در 

کنترل استرس هایتان یاری می رساند. لطفاً با ما همراه باشید.
یکنوشیدنیبرایروزهایپراسترس

اجبارها و فشارهای روزانه، فشارهای کاری، شلوغی و سروصدا و غیره بدترین دشمنان 
اعصاب و روان انسان هستند. اگر می دانید که روزهای پرمشغله و پراسترسی در پیش رو 
دارید این نوشیدنی طبیعی را وارد برنامه غذایی تان بکنید.بدانید که مصرف یک غذای سالم 
و استراحت به همراه مصرف این نوشیدنی می تواند مکملی موثر بر ضد استرس باشد. یادتان 
باشد که خداوند مواد غذایی مفیدی خلق کرده است که خواص درمانی دارند. اگر شما از 
درون احساس آرامش داشته باشید مغز اندورفین تولید می کند. در نتیجه این هورمون نیز 
دنیا را بهتر و زیباتر می بینید. شما برای بهتر شدن حالت های درونی تان نیاز به ویتامین 
و مواد مغذی دارید. در ادامه بیشتر با ترکیبات و خواص نوشیدنی ضداسترس مان آشنا 

می شوید:
بهترینهایمبارزهکنندهبااسترس

برای تهیه نوشیدنی ضداسترس در گام اول بهتر است از محصولات غذایی ارگانیک و 
سرشار از مواد مغذی لازم برای سلامت روحی استفاده کنید:

تخمشربتی
خوشبختانه تخم شربتی جزو دانه های در دسترسی است که در هر عطاری پیدا می شود. 
این دانه های ریز سلامت عمومی بدن را تضمین می کنند و داروهای موثر و طبیعی برای 
مقابله با استرس محسوب می شوند. تخم شربتی حاوی مواد معدنی مفیدی مانند منیزیم 
و همچنین ویتامین B است که این دو ماده مغذی برای کاهش استرس لازم و ضروری 
هستند. بزرگتری و مهمترین خاصیت تخم شربتی در میزان بالای اسیدهای چرب امگا 
3 موجود در آن ها است. این ترکیبات مغذی باعث بهبود وضعیت روحی و عصبی شده و 

حافظ سلامت قلب است.
بادام

بادام جزو خشکبارهای خوشمزه و که سرشار از منیزیم است که ماده معدنی لازم و ضروری 
برای کنترل استرس محسوب می شود. بادام همچنین حاوی میزان قابل توجهی فیبر است. 
حتماً می دانید که فیبرها برای تنظیمی میزان قند خون بسیار موثر هستند. علاوه بر این اگر 
بادام را با مواد غذایی حاوی ویتامین B و دیگر مواد غذایی حاوی ویتامین C ترکیب کنید 

راحت تر و سریع تر می توانید با استرس و اضطراب مقابله کنید.

توتفرنگی
توت فرنگی نیز به نوبه خود سرشار از منیزیم هستند و در عین حال جزو منابع خوشمزه 
ویتامین C محسوب می شوند. اگر روزانه بین 1۵ تا 20 عدد توت فرنگی میل کنید میزان 
نیاز روزانه خود به ویتامین C را تأمین خواهید کرد. این توت های خوش رنگ و آبدار 
همچنین سرشار از آنتی اکسیدان ها، اسید فولیک، پتاسیم، فسفر، آهن، کلسیم، زینک و 
سلنیوم هستند. توت فرنگی به طور باورنکردنی مغذی است و نیازهای روزانه ما در دورانی که 

دچار استرس و تنش های روحی هستیم را تأمین می کند.
پودرپروتئینشکلاتسیاه

احتمالاً اگر به چند داروخانه سر بزنید بتوانید این پروتئین شکلاتی را گیر بیاورید. در 
واقع این پودر مکمل پروتئین است که از شکلات سیاه تهیه شده و بخشی از نیازهای بدن 
را بدون ایجاد اضافه وزن تأمین می کند. زمانی که ما دچار استرس می شویم و یک دوره 
زمانی پرتنش را سپری می کنیم سیستم ایمنی بدنمان ضعیف می شود. بنابراین برای 
مقابله با اثرات مخرب استرس به مواد مغذی بیشتری نیاز داریم. فراموش نکنید که شکلات 
سیاه قدرت افزایش اندورفین را دارد و سرشار منیزیم است. در نتیجه برای مقابله با استرس 

موثر است.
عسلدرختپرتقال

همان طور که می دانید انواع متنوعی از عسل وجود دارد. یکی از انواع پرخاصیت آن عسل 
درخت پرتقال است که به علت خواص آرام بخشی شهرت زیادی دارد. البته اگر موفق به 

خرید این نوع عسل نشدید می توانید از عسل های معمولی استفاده کنید.
روش تهیه نوشیدنی ضداسترس

موادلازم
شیر بادام: 1 لیوان معادل 200 میلی لیتر

توت فرنگی: 10 عدد
تخم شربتی: 1 قاشق چای خوری معادل ۵ گرم

عسل: 2 قاشق غذاخوری معادل ۵0 گرم
پودر پروتئین شکلات سیاه: 1 قاشق چای خوری معادل ۵ گرم

یخ
روشتهیه

اولین کاری که باید بکنید این است که توت فرنگی را به دقت شسته و دو نیم کنید. توجه 
داشته باشید که توت فرنگی هایتان ارگانیک بوده و زیاد نرسیده باشد. اگر به توت فرنگی 
دسترسی نداشتید می توانید به جای آن از هر میوه سرشار از ویتامین C دیگری مانند پاپایا 
یا آناناس نیز استفاده کنید. سپس کافی است که یک لیوان شیر بادام را داخل مخلوط کن 
ریخته و توت فرنگی، تخم شربتی، دو قاشق عسل و یک قاشق پودر پروتئین شکلات سیاه 
را به آن اضافه کنید. مواد را به مدت چند ثانیه میکس کنید تا یک نوشیدنی یکدست و 

صاف حاصل شود. در صورت لزوم چند قالب یخ داخل آن انداخته و در آرامش میل کنید.
توجه داشته باشید که لازم است روزانه یک ساعت زمان به خودتان اختصاص داده و فقط 
به آرامش روحی تان توجه کنید. خواهید دید که احساس بهتری داشته و استرستان کمتر 

خواهد شد.

 

کرده که با یک بار شارژ می تواند 6۴0 کیلومتر را طی کند. این در حالی است که 
خودروهای برقی معمولا نصف این مسیر را طی می کنند.

خودروی برقی مذکور Air EV نام دارد و عرضه آن به بازار در آینده نزدیک چالشی 
جدی برای شرکت تسلا محسوب می شود که در سال های اخیر با ساخت انواع 

خودروهای برقی توانسته سهم عمده ای از این بازار را از آن خود کند.
این خودروی بسیار شیک و جادار که امکانات تفریحی بسیاری نیز دارد برای پیمودن 
6۴0 کیلومتر با یک بار شارژ مجهز به یک باتری 100 کیلوواتی است. قدرتمند ترین 

خودروی ساخت تسلا تنها می تواند حدود ۵00 کیلومتر را با یک بار شارژ بپیماید.
شتاب صفر تا صد خودروی Air EV نیز 2.۵ ثانیه است که برای یک خودروی برقی 
رقمی خیره کننده محسوب می شود. موتور این خودرو 1000 اسب بخار قدرت دارد. 
Air EV  مجهز به تعدادی حسگر، رادار و دوربین های نظارتی است که برخی قابلیت 

های هدایت خودکار را نیز به آن می بخشد.
خط تولید این خودرو در ایالت آریزونای آمریکا واقع است و حدود 2000 نفر در 
این خط تولید مشغول به کار هستند. قیمت این خودرو که عرضه انبوه آن به بازار 
تا سال 201۸ به طول می انجامد حدود 100 هزار دلار و قیمت مدل لوکس تر آن 

160 هزار دلار خواهد بود.

ساخت خودروی لوکس برقی با 
1000 اسب بخار قدرت و برد ۶۴0 کیلومتر

محقق دانشگاه جامع علمی کاربردی موفق به ساخت 
دست و پای مصنوعی برای کمک به ناتوانان حرکتی از 

طریق سیستم باد شدند.
 لیلا رضایی محقق دانشگاه علمی کاربردی درخصوص 

جزئیات ساخت دست و پای مصنوعی از طریق سیستم 
مصنوعی  پاهای  بقیه  حالیکه  در  گفت:  پنوماتیک 
الکترونیکی هستند این پای مصنوعی به صورتی طراحی 
شده که توسط باد کنترل می شود و دارای برنامه ریزی 

برای انجام مکانیسم های حرکتی است.
وی با بیان اینکه پاهای مصنوعی برای کمک به افراد 
ناتوان و معلول مورد استفاده قرار می گیرد، افزود: فرد 

ناتوان حرکتی از طریق این دستگاه حتی می تواند بدود.
این محقق تاکید کرد: این دستگاه برای نظامیان نیز 
کاربرد دارد به طوریکه اگر نظامیان بخواهند باری را حمل 
کنند می توانند از این پای مصنوعی استفاده کنند زیرا این 
پاها وزن بار را تحمل می کند و فشاری بر پای خود فرد 
نظامی وارد نمی شود. رضایی با اشاره به ساخت دست 
مصنوعی نیز گفت: دست مصنوعی برای افراد ناتوان به 
صورتی عمل می کند که نزدیک میز سرویس غذای آنها 
قرار می گیرد و از طریق ریموت، غذا و نوشیدنی را در 
اختیار فرد ناتوان می گذارد. وی افزود: دست مصنوعی 
می تواند به چند جهت بچرخد و برنامه ریزی کرده ایم تا 
در آینده به گونه ای ارتقا یابد که اطلاعات را از مغز بیمار 
دریافت کند. این محقق با بیان اینکه دست مصنوعی در 
بیمارستان ها نیز کاربرد دارد، گفت: این دستگاه مشابه 

ایرانی ندارد و هنوز تجاری سازی نشده است.

محققان دانشگاه UCLA توانستند با اسکن امواج مغز انسان، راه جدیدی برای 
افزایش اعتماد به نفس پیدا کنند.

محققان دانشگاه UCLA آمریکا راهی جدید برای افزایش ناخودآگاه اعتماد به 
نفس افراد پیدا کردند.

این روش که "رمزگشایی بازخورد عصبی" نامیده شده است، با بررسی فعالیت های 
مغزی افراد در حین کار، حالاتی که فرد با آنها بیشترین میزان اعتماد به نفس را 
احساس می کند، شناسایی می کند و در آن زمان به وی یک جایزه کوچک داده 

می شود و مغز به صورت شرطی این حالت را تکرار می کند.
این تکنیک می تواند به صورت عکس هم استفاده شود، به این صورت که در 
پایین ترین وضعیت اعتماد به نفس به فرد جایزه داده شود، تا اعتماد به نفس وی 

کاهش پیدا کند.
در این تحقیق یک صفحه نمایش برای افراد نمایش داده می شود که یک سری 
نقاط متحرک در آن وجود دارد و از آنها خواسته می شود که تشخیص دهند تمرکز 

نقاط در کدام سمت صفحه بیشتر است.
سپس از آنها خواسته شد که میزان اطمینان خود را در هر بار اعلام کنند و 
ضمن بررسی میزان اطمینان و مقایسه آن با امواج مغزی افراد، در صورتی که میزان 
اعتماد به نفس آنها در وضعیت بالایی بود 10 سنت جایزه به آنها داده می شد و 
با هر بار جایزه گرفتن در طول آزمایش میانگین اعتماد به نفس این افراد افزایش 

پیدا می کرد.
محققان این پروژه اعلام کرده اند که این تکنیک می تواند برای درمان افسردگی، 

خجالتی بودن مفید بوده و در از بین بردن ترس ها در افراد نیز استفاده شود.
این تحقیق در مرکز تحقیقاتی مشترک بین دانشگاه های UCLA و کیوتو انجام 

شده و نتایج آن در ژورنال های معتبر علمی به چاپ رسیده است.

با توجه به کاهش نگران کننده جمعیت زنبورهای 
عسل در جهان وقت آن رسیده که ربات ها در این 
زمینه نیز وارد عمل شوند و به بهینه سازی این فرایند 

کمک کنند.
در  ورشو  فناوری  دانشگاه  متخصصان  از  تعدادی 
لهستان پیشبرد این طرح را بر عهده گرفته اند. آنان 
در چهار سال گذشته در تلاش برای طراحی و تکمیل 
زنبور عسل های رباتیک بوده اند که B-Droid نام 

دارند و می توانند برخی وظایف زنبورهای عسل واقعی 
را بر عهده بگیرند.این ربات ها بسیار پیچیده بوده و از 
توانمندی هایی مانند یافتن گل های طبیعی و جابجایی 

از گلی به گل دیگر برای گرده افشانی برخوردارند.
این طرح،  از همکاران   Rafa Dalewski به گفته
اولین آزمایش میدانی این ربات ها در سال 201۴ 
صورت گرفته و آنها برای اولین بار در سال 201۵ 
توانسته اند گرده افشانی را با موفقیت انجام دهند. 
سرانجام در سال 2016 اولین آزمایش بررسی میزان 
کارآیی گرده افشانی رباتیک با موفقیت صورت گرفته 
است.قرار است در پاییز امسال تست هایی برای بررسی 
قابلیت ربات های زنبور عسل برای گرده افشانی در 
حین پرواز نیز صورت بگیرد. گرده افشانی زنبورهای 
عسل یکی از روش های تداوم حیات و تکثیر گل ها و 
برخی گونه های گیاهی دیگر است و با کاهش جمعیت 
این حشرات مفید آینده برخی از گل ها و گیاهان به 

خطر افتاده و حتی خطر انقراض آنها وجود دارد.

سازندگان این ربات بعد از تکمیل ربات زنبور عسل به 
دنبال طراحی یک ربات کشاورز هم هستند که ظرف 
یک سال و نیم آینده تکمیل خواهد شد و با توجه به 
دقت بالای آن حداکثر میزان استفاده از زمین های 
کشاورزی و حداکثر برداشت محصول اتفاق خواهد 
افتاد.نمونه اولیه این ربات چهارچرخ که B-Droid نام 
دارد با موفقیت برای کاشت بذر سیر و توت فرنگی به 
کار گرفته شده، اما قرار است در آینده نمونه پرنده این 
ربات هم ساخته شود که کشاورزی در زمین های دیم 
و آبی را تسهیل می کند. نمونه اولیه این ربات هم که 
تنها قادر به چند دقیقه پرواز است، آزمایش شده است.

هر دو ربات کاملا خودکار بوده و نیاز به هدایت توسط 
انسان ندارند. در هر دو مورد تنها باید محدوده فعالیت 
ربات و ویژگی های زمین یا گل ها برای دو ربات یاد 
شده تشریح شود و سپس آنها وظیفه خود را با استفاده 
از دوربین های نصب شده و ایستگاه رایانه زمینی انجام 

خواهند داد.

ساخت اندام مصنوعی از طریق سیستم باد توسط محققان کشور

افزایش اعتماد به نفس با اسکن امواج مغزی

طراحی ربات های زنبور عسل و کشاورز برای نجات محیط زیست

در شهر ژانگجیاجی ایالت هونان چین، علاوه بربلندترین پل شیشه ای جهان، چند 
پل و اتاق با شیشه های رفلکس ساخته خواهد شد که قدم زدن در آنها مانند شناور 

شدن میان زمین و آسمان است.
 این پروژه در پارک جنگلی ملی ژانگجیاجی که در یونسکو نیز ثبت شده، اجرا 
خواهد شد.  این طرح که متعلق به مارتین دوپلانتیه معمار فرانسوی است، در مسابقه 
ای با موضوع ایده های جدید جهت ساخت یک مسیر جدید توریستی در این منطقه 
برنده شد.او با شرکت معماری Daqian Landscape Architects در اجرای پروژه 
همکاری می کند. این شرکت تصمیم دارد سه پل و چند غرفه با همین ویژگی ها 
بسازد.یکی از پل ها شبیه یک صفحه بیضی است که در مرکز آن حفره ای قراردارد. 
روی حفره با توری پوشاند شده و بازدیدکنندگان می توانند روی این تور بین زمین و 
آسمان دراز بکشیند. پل دیگر دو طبقه دارد که در طبقه پایینی بازدیدکنندگان می 
توانند بنشینند یا دراز بکشند و احساس کنند که میان زمین و آسمان شناور هستند.

پل سوم  کمی پیچیده تر به نظر می رسد و در کف آن روی سنگ های آب روانی 
به ارتفاع دو سانتی متر جریان دارد تا به این ترتیب تصاویر و نور را منعکس کنند.

غرفه ها نیز در سه سطح ساخته می شوند. یک غرفه با نمای پاناراما 360 درجه 
در بلندترین نقطه، یک کافه در زیر آن و یک سوییت وی آی پی در طبقه اول که 
بازدیدکنندگان می توانند شبی را در آنجا بگذارنند.به گفته مارتین دوپلانتیه درحال 
حاضر تحقیقات اولیه این پروژه در حال اجراست. عملیات ساخت نیز با بودجه پنج 

میلیون یورویی در سال 201۸ تکمیل خواهد شد.

ساخت پل معلق شیشه ای در چین



اجتماعی ۶

دستیار ویژه رئیس جمهور در قم :

مهاجرت تأثیر فرهنگی متفاوتی در قم دارد
دستیار ویژه رئیس جمهور گفت: مهاجرت به قم، تأثیر فرهنگی متفاوتی در این 

استان خواهد داشت و یکی از اصلی ترین موضوعات مورد توجه در قم است. 
حجت الاسلام علی یونسی در جلسه شورای معاونین استانداری قم با اشاره به 
ظرفیت های فرهنگی و علمی قم، تصریح کرد: این ویژگی ها موجب متمایز شدن قم 
از سایر استان ها شده است. وی قم را محور اصلی تحولات فرهنگی در کشور دانست 
و اظهار کرد: مسئله مهاجرت به قم، تأثیرات فرهنگی متفاوتی در قم خواهد داشت و 
یکی از اصلی ترین موضوعات مورد توجه در قم می باشد.دستیار ویژه رئیس جمهور، 
زائرپذیری و گردشگری مذهبی را از مهم ترین عوامل توسعه استان قم عنوان کرد و 
ادامه داد: استفاده از این ظرفیت می تواند زمینه گسترش قم و گشایش های اقتصادی 
را فراهم نماید.وی با تأکید بر لزوم تأمین اماکن امن و آسایش جهت مسافران و زائران 
در قم، اضافه کرد: در این راستا حضور بخش خصوصی در کمک به دولت نقشی 
اساسی دارد.حجت الاسلام یونسی، اقتصاد پویا را موچب نشاط اجتماعی دانست و 
افزود: نگاه ویژه و تحول گرا در مسائل اقصادی می تواند موجب رشد اقتصاد کشور 
شود.وی همچنین بر موضوع امنیت کشور به عنوان یک دستاورد مهم در نظام اشاره 
نمود و ادامه داد: این امنیت حاصل وحدت و انسجام همه اقوام و گروه ها در کشور 
است.لازم به ذکر است در ابتدای این جلسه برخی از معاونین و مدیران اجرایی استان 
به ارائه گزارشی از وضعیت اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و سیاسی استان و اقدامات 

صورت گرفته توسط دولتمردان در این حوزه ها پرداختند.

مدیرکل امور اقتصادی استانداری قم خبر داد

 وجود 15 هزار میلیارد تومان منابع بانکی
 در استان قم 

مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: 1۵ هزار میلیارد تومان 
منابع بانکی در استان داریم که ۵۵ درصد آن نزد بانک های دولتی است. 

مجید آوری فرد در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی که در تالار امام جواد)ع( 
ساختمان استانداری برگزار شد، با اشاره به عدم همکاری بانک های استان با بخش تولید 
اظهار کرد: به جز بانک های تخصصی بقیه بانک های استان قم تمایلی به تامین سرمایه 
ثابت موردنیاز طرح های نیمه تمام در اولویت را ندارند. وی ادامه داد: عمده تسهیلات 
پرداخت شده بانک های استان قم در راستای بسته سیاستی و نظارتی بانک مرکزی 
نبوده و بانک ها بیشتر تسهیلات خودشان را به بخش های غیرمولد و بازرگانی می دهند. 
مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم افزود: 1۵ هزار میلیارد تومان منابع 
بانکی در استان داریم که ۵۵ درصد آن نزد بانک های دولتی و ۴۵ درصد هم در نزد 
بانک های خصوصی استان است، بانک های تخصصی استان قم بیشترین حمایت را از 
بخش تولید داشتند، ولی منابع آن ها کم است. آوری فرد با اشاره به بخش صنعت استان 
قم اظهار کرد: بیشتر در استان قم واحدهای تولیدی خرد، کوچک و متوسط داریم 
که این واحدها به کمک بانک برای جبران کسری سرمایه شان و نیز تامین سرمایه 
در گردش نیاز دارند. وی ادامه داد: کمتر از ۵0 درصد از منابع بانک های استان قم 
به تسهیلات تبدیل شده است، بانک ها کمتر به بخش تولید توجه می کنند، سود 1۸ 
درصد تسهیلات در بخش تولید توجیه ندارد و باید یک فضای رقابتی در بین بانک های 
دولتی و خصوصی در استان قم ایجاد شود. مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی 
استانداری قم افزود: نظارتی از سوی بانک مرکزی بر عملکرد بانک ها در استان ها وجود 
ندارد، پیشنهاد می کنم که نمایندگان و بازرسان بانک مرکزی برای رفع خلأها در این 
زمینه در استان ها حضور پیدا کنند. آوری فرد با اشاره به افزایش منابع بانک های استان 
قم اظهار کرد: منابع استان امسال تا شهریور ماه نسبت به سال گذشته 12 درصد 
افزایش پیدا کرد، این در حالی است که مصارف آن ها تنها پنج درصد افزایش داشت و 
طی سال های اخیر همیشه افزایش منابع بانک های استان قم بیش از مصارف آن ها بوده 
است. وی در پایان خاطرنشان کرد: به صورت متوسط ۴7 درصد منابع بانک های استان 
قم در این استان صرف می شود، این در حالی است که می توان این رقم را تا ۸0 درصد 

هم افزایش داد و منابع بانک های استان باید بیشتر در قم هزینه شود.

 مدیرکل کمیته امداد استان قم خبر داد 

ارائه 21 میلیارد تومان تسهیلات
 به مددجویان کمیته امداد در قم 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی استان قم گفت: امسال 21 میلیارد تومان 
تسهیلات را به مددجویان دادیم تا آنها یک هزار و 600 شغل را ایجاد کنند. 

 اکبر میرشکار در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی که در تالار امام جواد 
)ع( استانداری برگزار شد با اشاره به ارائه تسهیلات بانکی به مددجویان اظهار کرد: 
به فرزندان مددجویان برای ایجاد اشتغال باید تسهیلات داده شود، در این راستا 
امسال 21 میلیارد تومان تسهیلات را به مددجویان دادیم تا آنها یک هزار و 600 
شغل را ایجاد کنند، بانک های عامل همکاری خوبی را این زمینه با کمیته امداد 
داشتند و تسهیلات را به سرعت به مددجویان دادند.وی ادامه داد: کارآفرینانی که 
مددجویان کمیته امداد را به کار بگیرند، 1۸ ماه حق بیمه کارفرمای این مددجویان را 
کمیته امداد پرداخت می کند، این نهاد همچنین به مراکز کاریابی هزینه ای را پرداخت 
می کند تا این مراکز برای مددجو شغل پیدا کنند.مدیرکل کمیته امداد امام خمینی 
استان قم افزود: خانواده ای که اعضایش شاغل شدند، از چرخه مددجویان کمیته امداد 
خارج می شوند، طی بررسی ها متوجه شدیم که ماندگاری خانواده ها در کمیته امداد 
زیاد شده، این در حالی است که باید مددجویان را در زمان کوتاهی به توانمندسازی 
برسانیم، در این راستا برای برخی از مددجویان مسکن تأمین شده است.  میرشکار با 
اشاره به خروج مددجویان از کمیته امداد اظهار کرد: برخی از مددجویان فقیر نیستند 
اما احساس فقر دارند، در راستا از شهریور ماه شروع کردیم و یک هزار خانواده از 
چرخه مددجویان کمیته امداد استان قم خارج شده و مستمری آن ها را قطع کردیم، 
البته حمایت های مقطعی کمیته امداد از این مددجویان ادامه دارد.وی ادامه داد: به 
دنبال این هستیم که فرهنگ سازی کنیم تا مددجویان کمیته امداد روی پای خود 
بایستند، همچنین مردمی کردن کمیته امداد یکی دیگر از برنامه های این نهاد است، 
اکنون 30 درصد منابع کمیته امداد مردمی و 70 درصد دیگر از بودجه دولت است.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی استان قم افزود: برخی از افراد بدون دریافت هیچ 
هزینه ای حاضر به انجام کار برای کمیته امداد هستند، در استان قم ۵0 مسجد را 
شناسایی کردیم تا در آن مساجد با کمک امام جماعت و نمازگزاران، مراکز نیکوکاری 

را ایجاد کنیم.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم مطرح کرد

 تبدیل بازار کهنه قم به بازار دائمی صنایع دستی 
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم گفت: پیشنهاد 

دادیم که بازار کهنه به بازار دائمی صنایع دستی در شهر قم تبدیل شود. 
عیسی رضایی با اشاره به ضرورت ایجاد بازار دائمی صنایع دستی در شهر قم اظهار 
کرد: به مدیران استان پیشنهاد دادیم که بازار کهنه و تیمچه فرش به بازار دائمی 
صنایع دستی در شهر قم تبدیل شود.وی ادامه داد: باید به صاحبان مغازه ها و غرفه ها 
در بازار کهنه و تیمچه فرش قم مشوق های تسهیلاتی ارائه شود تا آنها وارد فروش 
صنایع دستی در این بازارها شوند و این دو بازار به بازارهای دائمی صنایع دستی 
شهر قم تبدیل شود.مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم 
افزود: در بازار کهنه 120 مغازه وجود دارد که در ۴0 مغازه آن صنایع دستی عرضه 
می شود. پیشنهاد دادیم که به صاحبان هر کدام از مغازه های بازار کهنه ۵0 میلیون 
تومان تسهیلات از صندوق کارآفرینی امید داده شود تا این بازار به صورت کامل به 

بازار دائمی صنایع دستی استان قم تبدیل شود.
رضایی با اشاره به تیمچه فرش قم اظهار کرد: در این بازار عمده مغازه ها برای فروش 
فرش است و البته برخی از مغازه های تیمچه فرش قم تعطیل است، پیشنهاد دادیم 
که به صاحبان مغازه های این بازار هم تسهیلات داده شود تا تیمچه فرش قم هم به 

بازار صنایع دستی تبدیل شود.

یکشنبه -بیست وهشتم آذر ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4170

دستفروشی پدیده ای است که از فقر، بیکاری و مشکلات و مسائل 
اقتصادی حاکم بر جامعه نشات می گیرد به همین دلیل تعداد قابل 
توجهی از اقشار کم درآمد مانند زنان سرپرست خانوار، کودکان کار 
و یا افرادی که توانایی جسمی لازم برای انجام کارهای دیگر را 
ندارند، به اجبار به دستفروشی روی می آورند. هرچند برخی از اقشار 
مردم، پدیده دستفروشی را عامل بر هم زدن نظم و زیبایی شهر و 
مخل آسایش می دانند و معتقدند که باید با دستفروشان به صورت 
مجرمانه برخورد کرد که در همین راستا شاهد برخورد فیزیکی 
ماموران شهرداری با دو زن دستفروش بوده ایم اما نمایندگان مردم 
در مجلس هرگونه برخورد فیزیکی با دستفروشان را محکوم کرده و 
معتقد هستند هر چند ماموران شهرداری وظیفه خود را انجام می 
دهند اما این وظیفه نباید منجر به برخورد فیزیکی شود؛ نگاه به 
دستفروشان باید نگاهی انسانی باشد و  نباید به پدیده دستفروشی 
به عنوان یک معضل و فاجعه نگاه کرد، بلکه باید با نگاهی انسان 
محور در جهت ساماندهی آنها گام برداشت زیرا این قشر تنها برای 
تامین معیشت و از سر نیاز و برای زنده ماندن اقدام به دستفروشی 
می کنند.نمایندگان مردم در خانه ملت معتقدند باید با ایجاد مشاغل 
خرد، کارگاه های کوچک، متوسط و خوشه ای برای بهبود معیشت 
و اشتغال دستفروشان گام های اساسی برداشته شود.نمایندگان 
مجلس بر این باورند دستفروشان باید ساماندهی شوند نه جمع 
آوری و بر همین اساس بر لزوم تشکیل کارگروهی متشکل از 
شهرداری ها، فرمانداری ها و نیروی انتظامی برای ساماندهی آنها 
تاکید دارند.نمایندگان مردم در خانه ملت برنامه ریزی برای تبدیل 
مشاغل غیررسمی به مشاغل رسمی و پایدار را امری ضروری می 
دانند و بر این باورند که برنامه ریزی در این زمینه تامین درآمد، 
شناسنامه دار کردن دستفروشان و همچنین کاهش معضلات و 

آسیب های اجتماعی را به همراه دارد.
 عضوکمیسیوناجتماعیمجلس:
دستفروشانمجرمنیستند

زهرا ساعی، عضو کمیسیون اجتماعی مجلس با بیان اینکه 
دستفروشان افراد بیکاری هستند که برای تامین معیشت به پدیده 
دستفروشی روی آورده اند، گفت: برخی از دستفروشان سرپرست 
خانوار و نان آور خانواده بوده و به دلیل مساله بیکاری که در دهه 
اخیر تشدید شده، به اجبار این شغل را برای امرار معاش خود و 

خانواده انتخاب کرده اند.
نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس شورای اسلامی، 
بر لزوم اتخاذ تدابیر لازم برای ساماندهی دستفروشان تاکید کرد 
و افزود: این افراد در فصول سرما و گرما تمامی سختی های 
دستفروشی را به جان می خرند تا بتوانند نان حلال سر سفره 

خانواده خود برده بنابراین نباید به آنها به چشم مجرم نگاه کرد.
این نماینده مردم در مجلس دهم، ادامه داد: با توجه به اینکه 
حضور دستفروشان در فضاهای شلوغ و پررفت و آمد موجب 
ایجاد ازدحام، اختلال در تردد شهروندان و به نوعی مغایر با حقوق 
شهروندی است بنابراین شهرداری ها با برنامه ریزی منسجم در 
فضاهای شهری باید مکان هایی را تعبیه و در اختیار دستفروشان 
قرار دهند تا با این اقدام دستفروشان بتوانند کالای خود را عرضه و 

از سویی از ایجاد مزاحمت برای شهروندان جلوگیری شود.

ساعی با بیان اینکه دستفروشان از سر نیاز و برای زنده ماندن 
اقدام به دستفروشی می کنند، هر گونه برخورد فیزیکی و خشن 
با دستفروشان را محکوم کرد و گفت: اظهار همدردی و همراهی 
کردن در کشور باید پررنگ شود؛ هر چند ماموران شهرداری وظیفه 
خود را انجام می دهند اما این وظیفه نباید منجر به برخورد فیزیکی 

با دستفروشان شود.
وی توجه به اقشار کم درآمد و نیازمند را امری ضروری دانست 
و بر لزوم حمایت بیشتر نهادهای حمایتی از دستفروشان نیازمند 
تاکید کرد و ادامه داد: متاسفانه حمایت نهادهای حمایتی از افراد 
تحت پوشش قطره چکانی بوده و نیازهای آنها را رفع نمی کند که 
همین امر موجبات روی آوردن برخی از آنها به پدیده دستفروشی 

را فراهم نموده است.
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس دهم، بر ضرورت توجه به ایجاد 
مشاغل خرد، کارگاه های کوچک، متوسط و خوشه ای صنعتی 
برای بهبود اشتغال در کشور تاکید کرد و افزود: با این اقدام می 
توان نسبت به اشتغال افراد نیازمند و جویای کار مانند دستفروشان 

اقدام کرد.
نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس شورای اسلامی 
با تاکید بر اینکه دستفروشان باید ساماندهی شوند نه جمع آوری، 
تصریح کرد: نباید نسبت به ساماندهی دستفروشان غفلت کرد 
زیرا در صورت جمع آوری باید مشاغل جایگزین برای آنها درنظر 
گرفته شود که به دلیل مشکلات اقتصادی این کار غیرممکن است 

بنابراین باید نسبت به ساماندهی آنها و نه جمع آوری اقدام شود.
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی، گفت: اگر 
نسبت به ساماندهی دستفروشان اقدام شود و دستفروشان به این 
موضوع رغبتی نشان دهند در آن زمان می توان برخورد قانونی با 

آنها را در دستورکار قرار داد.
 رحیمی:

ضرورتتشکیلکارگروهیبرایساماندهیدستفروشان
علیرضا رحیمی، عضو مجمع نمایندگان استان تهران هم در رابطه 
با اظهارات مدیرعامل مترو درباره ساماندهی دستفروشان مترو، 

گفت: نه تنها دستفروشان مترو بلکه ساماندهی تمامی دستفروشان 
سطح شهر تهران، شهرستان ها و استان های کشور باید در دستور 

کار قرار گیرد.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در 
مجلس شورای اسلامی، با تاکید بر اینکه نگاه به دستفروشان 
باید نگاهی انسانی باشد هرگونه برخورد نامطلوب و فیزیکی با 
دستفروشان را محکوم کرد و افزود: نباید به پدیده دستفروشی به 
عنوان یک معضل و فاجعه نگاه کرد بلکه باید با نگاهی انسان محور 

در جهت ساماندهی دستفروشان گام برداشت.
این نماینده مردم در مجلس دهم، با یادآوری اینکه دستفروشان 
برای امرار معاش خود وخانواده به پدیده دستفروشی روی آوردند، 
تصریح کرد: جای تاسف است فضای کسب و کار بخش خصوصی 
به اندازه ای برای مردم اطمینان بخش نیست که از سر اجبار به 

دست فروشی روی می آورند.
رحیمی با تاکید بر لزوم تشکیل کارگروهی متشکل از شهرداری ها، 
فرمانداری ها و نیروی انتظامی برای ساماندهی دستفروشان، گفت: 
از آنجایی که دستفروشان با بساط گستری نظم شهر را بر هم می 
زنند و ممکن است آسیب های زیادی متوجه آنها و جامعه شود 
بنابراین لازم است کارگروهی متشکل از شهرداری، فرمانداری ها و 

نیروی انتظامی تشکیل و نسبت به ساماندهی آنها اقدام کند.
وی با بیان اینکه با تشکیل کارگروه ساماندهی دیگر شاهد برخورد 
فیزیکی و غیرقانونی با دستفروشان نخواهیم بود، یادآور شد: اگر 
شهرداری ها در پی ساماندهی دستفروشان هستند باید برنامه 
ای جامع داشته و از سوی اعضایی که قرار است عضو کارگروه 
ساماندهی دستفروشان باشد باید از جامعیت کافی و لازم برخوردار 

باشند.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در 
مجلس دهم، با تاکید بر اینکه دستفروشان باید ساماندهی شوند نه 
جمع آوری با یادآوری تذکر کتبی برخی نمایندگان به وزیر کشور در 
رابطه با برخورد فیزیکی با دستفروشان، ادامه داد: وزارت کشور باید 
با اتخاذ تمهیدات لازم از تکرار چنین تخلفاتی از سوی شهرداری 

جلوگیری کند.
عضو مجمع نمایندگان استان تهران در مجلس شورای اسلامی، 
با تاکید بر لزوم اختصاص غرفه هایی به دستفروشان در پنج شنبه 
و جمعه بازارها، گفت: کارگروه جامع ساماندهی دستفروشان  باید 
با برنامه ریزی مناسب و مفصل غرفه هایی را به صورت آبرومندانه و 
بسیار حرفه ای در اختیار دستفروشان قرار  دهد تا این قشر آسیب 
پذیر بتوانند نسبت به تامین معیشت خود وخانواده اقدام و از سویی 

از گزند آسیب های اجتماعی دور شوند.
 مختار:

برخوردهایسلبیبادستفروشانقابلقبولنیست
جلیل مختار، سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس نیز با بیان 
اینکه دستفروشی به دلیل عدم وجود ساختار اشتغال پایدار در 
جامعه شکل گرفته، گفت: دستفروشی جزو مشاغل رسمی کشور 
محسوب نشده و عدم ایجاد اشتغال پایدار موجبات گسترش 

مشاغل غیررسمی در کشور را فراهم نموده است.
  نماینده مردم آبادان در مجلس شورای اسلامی، با یادآوری اینکه 
دستفروشی جزو مشاغل کاذب به شمار می رود که آسیب های 
زیادی را به همراه دارد، افزود: متاسفانه آسیب های های اجتماعی 
زیادی در درون این پدیده نهفته است که این آسیب ها تبعات 

زیادی را متوجه جامعه می کند.
این نماینده مردم در مجلس دهم با تاکید بر لزوم برنامه ریزی 
برای تبدیل مشاغل غیررسمی به مشاغل پایدار و ثابت، ادامه داد: 
برنامه ریزی ها در این زمینه منجر به تامین درآمد و معاش خانواده، 
شناسنامه دار کردن دستفروشان و همچنین کاهش انحرافات و 

معضلات اجتماعی خواهد شد.
مختار با یادآوری ساماندهی دستفروشان آبادان و اروندکنار، ادامه 
داد: در این زمینه در حال انجام دو اقدام اساسی هستیم که در این 
رابطه فردی به صورت خصوصی اقدام به ساخت 220 مغازه کرده 
اما دستفروشان نسبت به جابجایی به این مراکز هیچ رغبتی نشان 
ندادند که در این رابطه صندوق کارآفرینی امید را ورود دادیم که 
مقرر شد 10 الی 1۵ میلیون وام با سود ۴ درصد به دستفروشان 
ارائه شود تا اگر دستفروشان سرباز زدند به صورت قانونی با آنها 

برخورد شود.
دستفروشانشناساییوشناسنامهدارشوند

وی بر ساماندهی دستفروشان تاکید کرد و گفت: شناسایی، 
تثبیت و شناسنامه دار کردن دستفروشان امری بسیار لازم است 

که باید به آن توجه جدی داشت.
نماینده مردم آبادان در مجلس شورای اسلامی، ضمن مخالفت با 
هرگونه نگاه مجرمانه به دسفروشی و برخورد سلبی با آن، تصریح 
کرد: به صورت جدی مخالف هر گونه برخوردی که باعث ایجاد 
رعب و چالش در جامعه شود هستم و امیدواریم شاهد چنین 

برخوردی با دستفروشان کشور نباشیم.
سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی، با تاکید 
بر لزوم ایجاد بازارهای هفتگی برای ساماندهی دستفروشان، افزود: 
طی هماهنگی با دستفروشان و همچنین اختصاص غرفه هایی در 
بازارهای هفتگی می توان نسبت به ساماندهی دستفروشان کشور 

اقدام کرد.

دستفروشی دستفروشان از سر نیاز و استیصال

لزوم ساماندهی دستفروشان به جای برخوردهای سلبی 

رونوشتآگهیحصروراثت
آقای ناصر محمدی فرزند احمد دارای شناسنامه شماره 3۸۴ به شرح دادخواست 
به کلاسه 9۵2۴9۵ از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و 
چنین توضیح داده است که شادروان لعیا مشعلچیان به شناسنامه شماره 129 در 
تاریخ 13۸۵/11/3 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن 

مرحوم  منحصر است به:
1- علی محمد محمدی فرزند احمد ش ش : ۴۵19 نسبت با متوفی : فرزند

2- ناصر محمدی فرزند احمد ش ش : 3۸۴ نسبت با متوفی : فرزند
3- محمد جواد محمدی فرزند احمد ش ش : 12۵ نسبت با متوفی : فرزند

۴- محمد رضا محمدی پناه فرزند احمد ش ش : 209 نسبت با متوفی : فرزند
اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا 
هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 

آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.
خانجانی-رئیسشعبه40انحصاروراثتحوزهقضاییشهرستانقم

رئیس پلیس فتا استان قم خبر داد

 برخورد پلیس فتا با عاملان توزیع بازی های 
اینترنتی غیرمجاز

 رئیس پلیس فتا استان قم از برخورد پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات با عاملان 
توزیع بازی های غیرمجار در اینترنت خبر داد. 

علی موالی در تشریح این خبر اظهار کرد: استفاده از تکنولوژی در صنعت سرگرمی 
موجب شده تا تجارت با این صنعت پیوند بخورد و اوقات فراغت در عصر حاضر به 

نحو دیگر سپری شود.
وی افزود: در این میان امروز تنوع بازی های رایانه ای به قدری است که غیر از 
گروه سنی نوجوانان و جوانان حتی در گروه سنی بزرگسال هم شاهد استفاده از این 

بازی ها هستیم.
رئیس پلیس فتا استان قم گفت: از آسیب های جسمانی استفاده بیش از حد این 
بازی ها که بگذریم در میان این بازی ها، بازی هایی وجود دارند که به دلیل افزایش 

خشونت و بسیار علل دیگر غیر مجاز شناخته شده اند.
وی با هشدار به عاملان توزیع بازی های غیرمجاز اینترنتی خاطرنشان کرد: با 
توجه به اینکه خرید فروش بازی های رایانه ای غیرمجاز در فضای مجازی طبق قانون 
جرایم رایانه ای جرم تلقی می شود، به همین دلیل پلیس فتا با عاملان خرید و فروش 

اینترنتی بازی های رایانه ای غیرمجاز برخورد خواهد کرد.

رئیس پلیس آگاهی استان البرز  خبرداد

کشف محموله یک میلیاردی
 وسایل آرایشی و بهداشتی قاچاق در فردیس

رئیس پلیس آگاهی استان البرز از کشف یک میلیارد ریالی لوازم آرایشی و بهداشتی 
قاچاق از یک انباری در فردیس خبر داد. 

 سرهنگ جواد صفایی با اعلام این خبر گفت: در راستای تدابیر و مصوبات قرارگاه 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز و اجرای طرح مبارزه با کالای قاچاق با اولویت و پایش انبارها، 
ماموران پلیس آگاهی با انجام یکسری اقدامات اطلاعاتی یک انباری که در داخل یک 
واحد منزل مسکونی به محل دپوی لوازم آرایشی و بهداشتی خارجی تبدیل شده بود 

را شناسایی کردند.
وی افزود: با هماهنگی مقام قضائی و با همکاری اداره بازرسی اصناف و تعزیرات 
فردیس، اکیپی از ماموران به آدرس مورد نظر اعزام و در بازرسی از آن جا، ۴7 هزار و 
۵30 قلم لوازم آرایشی و بهداشتی، یک دستگاه چاپگر لیبل وعلائم تقلبی و چندین 
کارتن لیبل جاسازی شده برای چاپ و نصب بر روی کالاها کشف و در این رابطه دو 

نفر دستگیر شدند.
سرهنگ صفایی گفت: برابر اعلام کارشناسان ارزش کالاهای کشف شده یک 

میلیارد ریال  برآورد شده است.

رئیس پلیس امنیت عمومی تهران بزرگ  خبرداد

کشف بیش از 5۹ هزار عدد انواع مواد محترقه
رئیس پلیس امنیت عمومی تهران بزرگ از کشف ۵9 هزار و 10 عدد انواع مواد 

محترقه و اقلام ممنوعه در بازرسی از یک انبار در یکی از مناطق پایتخت خبر داد. 
سردار علیرضا لطفی گفت: در پی کسب خبری مبنی بر اینکه شخصی در یکی 
از مناطق پایتخت در یک واحد انباری اقدام به تهیه، دپو و توزیع مقادیر زیادی مواد 
محترقه و اقلام ممنوعه می کند، موضوع به صورت ویژه در دستور کار مأموران پایگاه 
چهارم این پلیس قرارگرفت. وی با بیان اینکه پس از حصول اطمینان از صحت این 
موضوع مأموران در عملیاتی ضربتی به محل مورد نظر عازم شدند، افزود: در بازرسی 
از این انباری ۵9 هزار و 10 عدد انواع مواد محترقه و تعداد زیادی اقلام ممنوع کشف 
شد. سردار علیرضا لطفی با اشاره به دستگیری یک نفر در این رابطه و پلمپ محل 
مذکور، بیان داشت: متهم پس از تحویل به مقام قضائی با قرار مناسب روانه زندان شد.

رئیس پلیس امنیت عمومی تهران بزرگ با اشاره به نزدیک شدن به ایام چهارشنبه 
آخر سال و فعالیت های غیرقانونی سودجویان برای تهیه و نگهداری انواع مواد محترقه 
از عموم شهروندان خواست: هرگونه فعالیت مشکوک در این زمینه را در اسرع وقت 

به پلیس اطلاع دهند. 

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های علوم پزشکی استان قم گفت: بر اثر 
تصادف وحشتناک تریلی و ساینا که منجر به آتش سوزی شدید خودروی سبک شد 

2 نفر به صورت معجزه آسا نجات یافتند و یک نفر فوت کرد.
تصادف  پنجشنبه   روز  بامداد  دقیقه  اظهار کرد: ساعت 1:۴0  فراهانی  مهدی 
وحشتناکی بین دو خودروی سنگین و سبک در بلوار الغدیر قم به وقوع پیوست.وی 
ادامه داد: تصادف تریلی حامل سنگ با خودروی ساینا که در بلوار الغدیر تقاطع بلوار 
امامت و ولایت رخ داد، منجر به آتش گرفتن خودروی ساینا شد که به دلیل شدت 

آتش سوزی، از این خودرو فقط تکه ای آهن پاره بر جای ماند.
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های علوم پزشکی استان قم با اشاره به 
وضعیت سرنشینان این دو خودرو گفت: دو سرنشین از سه سرنشین خودروی ساینا 
به  صورت معجزه آسایی نجات یافتند که فقط دچار جراحات مختصری شدند و به  
صورت سراپایی تحت درمان قرار گرفتند.فراهانی با اشاره به نکته قابل  توجهی که در 
این تصادف وجود داشت، بیان کرد: این تصادف عجیب و وحشتناک مقابل ایستگاه 
آتش نشانی رخ داد و به  محض آتش گرفتن خودرو، پرسنل آتش نشانی به  سرعت وارد 

عمل شده و آتش را مهار کردند.
وی نجات معجزه آسای سرنشینان خودروی ساینا را مورد توجه قرارداد و تصریح 
کرد: اطفای سریع حریق عملیات رهاسازی پرسنل آتش نشانی در این عملیات مؤثر 
بود.معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های علوم پزشکی استان قم وضعیت 
سومین سرنشین این خودرو را موردتوجه قرار داد و بیان کرد: سومین سرنشین 
خودروی ساینا جوان 19 ساله ای بود که به  شدت دچار آسیب و جراحات در تمام 
سطوح بدنی شده بود و توسط پرسنل اورژانس 11۵ پس از دریافت خدمات اولیه 

فوریت پزشکی به بیمارستان منتقل شد.
وی اضافه کرد: با وجود تلاش های درمانی پرسنل اورژانس 11۵ و تیم پزشکی در 

بیمارستان این جوان مصدوم به دلیل شدت آسیب های وارده جان سپرد.فراهانی در 
بخش دیگری به حادثه مسمومیت دو نفر با گاز مونوکسید کربن اشاره کرد و گفت: 
پس از اعلام این حادثه به  سرعت دو آمبولانس اورژانس 11۵ به محل اعزام شدند و 
یکی از افراد مسموم به دلیل کاهش سطح هوشیاری و ضربه سر بیهوش شده بود.وی 
با بیان اینکه تماس به  موقع با اورژانس 11۵ همیشه می تواند در نجات جان مصدومان 
مؤثر واقع شود، تصریح کرد: با تماس فوری در این حادثه و عمل به توصیه های 

کارشناس درمانی اورژانس 11۵، هر دو فرد مسموم در این حادثه نجات یافتند.
این مسؤول گفت: همچنین عصر روز پنجشنبه برخورد دو موتورسیکلت با خودروی 
پراید پنج مجروح بر جای گذاشت که این مجروحان با سه دستگاه آمبولانس به مراکز 

درمانی انتقال یافتند.

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های علوم پزشکی استان قم  خبرداد

نجات معجزه آسای 2 نفر از تصادف مرگبار در قم

رییس مرکز فوریت های پزشکی استان قم در تشریح 
اقدامات اورژانس 11۵ قم گفت: روز جمعه  روز پرکاری 
برای عوامل اورژانس بود که اقدام به خدمات رسانی 

کردند. 
دکتر حسنی در این خصوص گفت: ساعت هشت 
صبح روز جمعه برخورد شدید کامیون با پراید در  جاده 
قدیم قم-اراک سه مجروح بر جای گذاشت که علاوه 

بر عوامل زمینی اورژانس بالگرد 11۵ قم نیز اقدام به 
یک  حادثه  این  در  افزود:  وی  کرد.   رسانی  خدمات 
مادر باردار حضور داشت که به دلیل وخامت حال وی 
بالگرد اورژانس به پرواز درآمد. حسنی گفت: همچنین 
ساعت 10:1۵ دقیقه امروز نیز  درجاده گرمسار واژگونی 
یکدستگاه آمبولانس که مربوط به بخش خصوصی بود 
سه مجروح برجای گذاشت که دو دستگاه  آمبولانس 
اورژانس 11۵ نیز جهت انتقال مجروحان این حادثه به 
محل اعزام شدند.رییس مرکز فوریت های پزشکی استان 
قم به دیگر حوادث جاده ای امروز اشاره کرد و گفت: 
در ساعت 11 روز جمعه نیز در  محورسلفچگان-نیزار 
واژگونی پراید موجب مصدومیت پنج نفر شد که با توجه 
به وخیم بودن حال مصدومان بالگرد اورژانس 11۵ قم 
برای بار دوم به پرواز در آمد.وی ادامه داد: حال دو مصدوم 
این حادثه وخیم و بدحال گزارش شد که علت اعزام 
بالگرد، رساندن سریعتر مجروحان بدحال به بیمارستان 
بود.حسنی گفت: ساعت12:10 دقیقه روز جمعه  هم 
برخورد شدید تریلی و خاور در محورقدیم قم-سلفچگان 
گزارش شد که دو مصدوم داشت که حال یک نفر از 

آنها وخیم گزارش شده است.رییس مرکز فوریت های 
پزشکی استان قم تصریح کرد: همچنین ظهر رو جمعه 
ز در بخش کهک و در جاده خاوه تصادف موتور سیکلت 
نیز یک مصدوم بد حال بر جای گذاشت که با حضور 
به موقع عوامل اورژانس از مرگ نجات یافت.وی گفت: 
در ساعت 1۴ روز جمعه  هم واژگونی پژو در جاده تاج 
خاتون دو مصدوم برجای گذاشت که پرسنل اورژانس 
11۵ پس از انجام اقدامات اولیه درمانی مجروحان این 

واژگونی را به مرکز درمانی قم منتقل کردند.
رهایییکخانوادهپنجنفرهازمسمومیتباگاز

منواکسیدکربن
حسنی از مسمومیت یک خانواده پنج نفره قمی با 
ذغال چوب در یکی ازبخش های استان خبر داد و 
گفت: با حضور به موقع عوامل اورژانس 11۵ قم این 
مصدومان نیز نجات یافتند. وی گفت: آمار مسمومیت با 
گاز مونواکسیدکربن تا ظهرجمعه دراستان قم به هشت 
نفر فوتی رسید که با  پنج نفردر روز جمعه  به ۴7 نفر 
مسمومیت با درجات مختلف کاهش سطح هوشیاری 

رسیده است.

 سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران از وقوع آتش سوزی 
گسترده در یک مجتمع مسکونی در محدوده جنت آباد خبر داد و گفت: در این حادثه پیرمرد 

60 ساله در میان شعله ها جان باخت. 
سید جلال ملکی درباره جزییات این حادثه آتش سوزی گفت: ساعت  روز جمعه 16:۵6 
حادثه آتش سوزی واقع در جنت آباد، بلوار تعاون به سامانه 12۵ آتش نشانی اعلام شد و 

نیروهای ۴ ایستگاه به همراه تجهیزات، چتر نجات و خودروی تنفسی به محل اعزام شدند.
وی گفت: با حضور آتش نشانان در محل حادثه مشخص شد آتش سوزی در طبقه پنجم 

یک ساختمان مسکونی 10 واحدی اتفاق افتاده است.
ملکی ادامه داد: هنگامی که آتش نشان ها در کمتر از ۴ دقیقه در محل حادثه مستقر می 

شوند، آتش با ارتفاع زیاد از درها و شیشه ها زبانه می کشید.
وی با بیان اینکه نیروها برای اطفاء حریق به 2 گروه تقسیم شدند، افزود: هنگامی که 
گروه اول وارد ساختمان شدند با وضعیت بی حال، سوخته و دود گرفته مرد 60 ساله رو 

به رو شدند.
سخنگوی سازمان آتش نشانی تهران گفت: با تحویل مرد 60 ساله به عوامل اورژانس 

مشخص می شود که وی در همان لحظات اولیه جان خود را از دست داده است.

ملکی بیان کرد: گروه دوم آتش نشان ها نیز توانستند 10 نفر از ساکنان محبوس شده را 
خارج و به محل امن منتقل کنند.

سخنگوی سازمان آتش نشانی گفت: با مهار حریق و ایمن سازی محل حادثه، عملیات در 
ساعت 1۸:01 به پایان رسید.

رییس مرکز فوریت های پزشکی استان قم  خبرداد

نجات جان مادر باردار 

سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری تهران:

پیرمرد ۶0 ساله در میان شعله ها جان باخت 






